

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈



ယခုရက်စွဲမှတ်တမ်းပါ အချက်အလက်များသည် မြန်မာ့အရေး လေ့လာသူများအဖွဲ့၏ ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၁၇ ရက်မှ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ ရက်နေ့အတွင်း ဖြစ်ပွားခဲ့သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများ၊ ဆွေးနွေးမှုများနှင့် တခြားသော ဆက်စပ်သတင်းများအား မီဒီယာများမှတစ်ဆင့် မှတ်တမ်းတင်ထားသော ရက်အလိုက် ငြိမ်းချမ်းရေးသတင်း စုစည်းချက်များ ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ကြောင့် ရက်စွဲမှတ်တမ်းပါ အချက်အလက်များသည် မြန်မာ့အရေး လေ့လာသူများ၏ အမြင်နှင့် အဘော်မဟုတ်ဘဲ မီဒီယာဖော်ပြချက်များအား စုစည်းပေးထားခြင်းသာဖြစ်ပါသည်။ မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများအဖွဲ့မှ ထုတ်ဝေလျက်ရှိသော ငြိမ်းချမ်းရေး ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်းများအား ပိုမိုကောင်းမွန်စေရန်အတွက် အကြံပြုချက်များပေးပါရန် အကူအညီ တောင်းခံအပ်ပြီး၊ အကြံပြုချက်များ ပေးပို့လိုပါက bcmg.burma.org@gmail.com နှင့် ဖုန်း - 09-798560989 တို့ကို ဆက်သွယ်နိုင်ပါသည်။

မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများအဖွဲ့

လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ

ရှမ်း

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့ နံနက် ၆ နာရီတွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း နမ္မတူမြို့နယ် ပန်လုံကျေးရွာအုပ်စု နဂါးတောင်အရှေ့ဘက်နှင့် အနောက်ဘက်တို့တွင် တအာင်း အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ/ ရှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA)တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([Tai Freedom](#)) ([TNLA](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း လားရှိုးမြို့နယ် နောင်လုံကျေးရွာအနီးရှိ နောင်လုံတောင်တွင် တအာင်း အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် ရှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ/ ရှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA)တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([TNLA](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့ နံနက် ၁၀ နာရီတွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း နမ္မတူမြို့နယ် ပန်လုံကျေးရွာအနီးတွင် တအာင်း အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် ရှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ/ ရှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA)တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([Tai Freedom](#)) ([Irrawaddy](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ် နမ္မတူမြို့နယ်၊ လုတ်လေကျေးရွာအနီးတွင် နံနက်ပိုင်း ၀၉:၅၀ နာရီမှ ၁၁:၀၀ နာရီအထိ တစ်ကြိမ်၊ ညနေပိုင်း ၁၇:၃၀ နာရီမှ ၁၈:၀၀ နာရီအထိ တစ်ကြိမ် တအာင်း အမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ/ ရှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/ SSA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ (TNLA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်း ၁၀:၄၀ နာရီမှ နေ့လည်ပိုင်း ၁၄:၀၀ နာရီအထိ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း ကျောက်ခဲမြို့နယ်၊ မိုင်းငေါ့မြို့နယ် (ခွဲ)၊ ချုံဟောင်းကျေးရွာဘက်တွင် နာရီအထိ တစ်ကြိမ် တအာင်း အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SSA) နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/ SSA) ၊ မြန်မာတပ်မတော် ၁၀၀ (၅၉) ပူးပေါင်းတိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ (TNLA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် သျှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း နမ္မတူမြို့နယ်ပင်လုံကျေးရွာအုပ်စု နဂါးတောင်တွင် တအာင်း အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (TNLA) ၊ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မ တော် (SSPP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ (Tai Freedom)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်း ၁၁:၄၀ နာရီမှ ၁၃:၀၀ နာရီထိ တအာင်း အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေး ပါတီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SSA) ပူးပေါင်း တပ်ဖွဲ့နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ (TNLA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း နမ္မတူမြို့နယ်၊ ပန်ကိုင်ကျေးရွာအနီးတွင် နံနက်ပိုင်း ၄:၄၀ နာရီမှ နေ့လည်ပိုင်း ၁၁:၀၀ နာရီအထိ တစ်ကြိမ် ၊ နေ့လည်ပိုင်း ၁၅:၀၀ နာရီတွင် တစ်ကြိမ် တအာင်း အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေး ပါတီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ထို့ပြင် နမ္မတူမြို့နယ်၊ နမ့်ဆန်-နမ္မတူ လမ်းမပေါ် ရေအိုးကျေးရွာထိပ်တွင်လည်း နံနက်ပိုင်း ၀၉:၁၅ နာရီမှ ၁၁:၀၀ နာရီထိ တစ်ကြိမ်၊ နေ့လည်ပိုင်း ၁၅:၀၀ နာရီတွင် တစ်ကြိမ် တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ (TNLA) (Irrawaddy)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့ နံနက် ၆ နာရီအချိန်တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် နားလောကျေးရွာတွင် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည် တပ်မတော် (SS PP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲများကြောင့် အရပ်သား(၃)ဦးသေဆုံးကာ (၃)ဦးဒဏ်ရာ ရရှိခဲ့သည်ဟု ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း အခြေစိုက်နယ်စည်းမခြား ပရဟိတအဖွဲ့မှ ကိုမျိုးက ပြောခဲ့သည်။ (7Day) (VOA) (The Ladies) (Tai Freedom)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်း ၀၆:၃၀ နာရီမှ ညနေပိုင်း ၁၆:၀၀ နာရီထိ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း နမ္မတူမြို့နယ်၊ ပန်ဆောကျေးရွာအနီးတွင် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည် တပ်မတော် (SS PP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့်မြန်မာတပ်မတော် တပ်မ ၇၇ လက်အောက်ခံ ၁၈၇ ၃၁၃တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ (TNLA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း နမ္မတူမြို့နယ် မန်စံကျေးရွာအုပ်စု ပန်ဆောကျေးရွာအနောက်ဘက်တွင် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည်တိုး တက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည် တပ်မတော် (SS PP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။(Tai Freedom)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ ရက်နေ့ နေ့လည် ၁၂:၄၆ နာရီမှ ၁၃:၂၀ နာရီထိ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း မန်တိုမြို့နယ်၊ ပိန်းကန်ကျေးရွာအနီးတွင် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည်တိုး တက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည် တပ်မတော် (SS PP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် မြန်မာ့တပ်မတော် တပ်မ ၈၈ လက်အောက်ခံ ခမရ ၄၁၆ တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ (TNLA)

ရခိုင်

နိုဝင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့ နေ့လည် (၂) နာရီတွင် ရခိုင်ပြည်နယ်စစ်အနီး၊ နယ်စပ်မှတ်တိုင် (၆၄) BP-64 အနီး၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော်(AA)တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ (The Arakan Army)

စစ်ဘေးရှောင်

ကချင်

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့ ည ၈:၀၀နာရီကျော်တွင် ကချင်ပြည်နယ် ချီဖွေမြို့ပေါ်ရှိ စစ်ဘေးဒုက္ခသည်စခန်း (camp-1) ၌ လက်နက်ကြီးကျည် တစ်လုံးကျခဲ့ပြီး စစ်ဘေးဒုက္ခသည်များ ကြောက်လန့်စိုးရိမ်နေကြ ကြောင်း စခန်းမှ ဒေါ်ဇယ်ညွယ်က ပြောခဲ့သည်။ "ဗုံးကွဲရင်တော့ အဲဒီဝင်းက တစ်ဝင်းလုံးကလူတွေတော့ သေကုန်မှာပဲ။ မကွဲလို့ဘုရားမလို့။ စစ်ရှောင်စခန်းကလူတွေကတော့ အဲမှာ ကလေးတွေ ဆော့တဲ့ နေရာဖြစ်တော့ ဘယ်သွားရှောင်ရမှန်းတောင် မသိဘူး။ ကလေးတွေကအဲမှာဆော့နေကြတယ်။ စစ်တပ်က တပ်ရင်းမှူးက ဗုံးကျတဲ့နေရာမှာ ခြံလာကာထားတယ်။ မတူးဖော်သေးဘူး။ လာပဲ လာကာထားတယ်။" ဟုပြောခဲ့သည်။ (KachinWave)(Irrawaddy)

ရှမ်း

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေး ပါတီ (SSPP) ၊ တအာင်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (TNLA) တို့နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS) တို့ ဖြစ်ပွားခဲ့သော တိုက်ပွဲများကြောင့် နိုဝင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့ ညနေတွင် ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်း၊ သီပေါမြို့နယ်အတွင်းရှိ နားလော့ကျေးရွာမှ ဒေသခံ ၂၀၀ကျော်သည် ရွာနှင့် ငါးမိုင်ခန့် ဝေးသော ဆယ်ခံရွာသို့ ထွက်ပြေး တိမ်းရှောင်လာကြသည်ဟု ဆယ်ခံကျေးရွာ အုပ်ချုပ် ရေးမှူးဦးစံစောမှ ပြောခဲ့သည်။ "အခုညနေမှာ ရောက်လာ ကြတာ။ နားလော့ဒေသခံတွေ အ တော်လေး အခက်တွေ့နေကြ တယ်" ဟုပြောခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၇ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်း၊ သီပေါမြို့နယ်အတွင်းရှိ နားလော့ကျေးရွာမှ စစ်ဘေးရှောင် ၃၀၀ ကျော်နေရပ် မပြန်နိုင်သေးပဲ စားနပ်ရိက္ခာအခက်အခဲများနှင့် ကြုံနေရသည်ဟု ဒေသခံများမှ ပြောခဲ့သည်။ "သောကြာနေ့ကတည်းက ရောက်လာတာပါ။ ဘုန်းကြီးကျောင်းမှာထားထားတယ်။ အားလုံး ၃၃၀ ရှိတယ်။ အခုထိ မပြန်နိုင်သေးဘူး။ တိုက်ပွဲတော့မဖြစ်တော့ဘူး။ ဒါပေမယ့် စစ်ဘေးတွေရှိနေသေးလို့ မပြန်ရသေးတာပါ" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (NMG)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

အခြား

- ❖ နိုဝင်ဘာ ၂၀ ရက် နေ့လည်ပိုင်း ၁ နာရီခွဲတွင် ကချင်ပြည်နယ်၊ မြစ်ကြီးနားမြို့၊ မြို့တော်ခန်းမ၌ ကချင်ပြည်နယ်အတွင်းရှိ နေရပ်စွန့်ခွာပြည်သူများအတွက် ပြည်ထောင်စုသမ္မတ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ တရုတ်ပြည်သူ့ သမ္မတနိုင်ငံ သံရုံးမှ ငွေကျပ်သိန်း ၁၆၀၀ ကျော်တန်ဖိုးရှိ လူသားချင်း စာနာထောက်ပံ့မှုပစ္စည်းများ ပေးအပ်လှူဒါန်းခဲ့သည်။ အခမ်းအနားသို့ လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချ ထားရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင်ဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက် တာတင်မျိုးဝင်း၊ ကချင်ပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ်ဒေါက်တာခက်အောင်၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌ၊ ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီးများ၊ ပြည်နယ် အဆင့်တာဝန်ရှိသူများနှင့် နေရပ်စွန့်ခွာပြည်သူများ တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။ (MMST) (Mizzima)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့ရှိ UNHCR ရုံး၌ UNHCR တာဝန်ရှိသူများနှင့် ရန်ကုန်အခြေစိုက် ချင်းမျိုးနွယ်စု ခေါင်းဆောင်များ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခဲ့ကြပြီး၊ မလေးရှားရှိ ချင်းဒုက္ခသည်များကို ဒုက္ခသည် အဖြစ် ခိုလှုံခွင့်အဆုံးသတ်မည့် ကုလသမဂ္ဂ ဒုက္ခသည်များဆိုင်ရာ မဟာမင်းကြီးရုံး (UNHCR)၏ လုပ်ငန်းစဉ်များ ပြန်လည်ရုပ်သိမ်းသင့်ကြောင်း CRSC အတွင်းရေးမှူးအဖွဲ့ဝင် ကိုချန်လျန်းမှ ပြောခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲသို့ မြန်မာနိုင်ငံအခြေစိုက် UNHCR တာဝန်ရှိသူများနှင့် ချင်းလူ့အခွင့် အရေးအဖွဲ့(CHRO)နှင့် ချင်းဒုက္ခသည်များ အထောက်အကူပြု ကော်မတီ (CRSC)တို့တက်ရောက်ခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် ကွတ်ခိုင်အခြေစိုက် စစ်ဗျူဟာ လက်အောက် တပ်မတော် ခြေလျင်တပ်ရင်း ခလရ (၄၅) မှ ဗိုလ်ကြီး အဆင့် တပ်မတော် အရာရှိ တဦးကို တအာင်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA) က ဖမ်းဆီးခဲ့ပြီးနောက် တပ်မတော်မှ ကလေးမိခင် အမျိုးသမီးတဦးနှင့် ကလေးနှစ်ဦး၊ အိမ်နီးချင်း အမျိုးသမီး တဦး နှင့် အခြား အမျိုးသား တဦးကို ၂၀ ရက်နေ့ နေ့လည်တွင် ခေါ်ဆောင်ခဲ့ပြီး နိုဝင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့ ည ၉ နာရီတွင် စစ်ဘေးရှောင် စခန်းသို့ ပြန်လည် ရောက်ရှိလာခဲ့သည်။ (7day)

လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှု

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့ ညနေ ၃ နာရီတွင် ကချင်ပြည်နယ် ဖားကန့်၊ နန့်မှော်ကျေးရွာအနီး ကျောက်စိမ်းတူးဖော် ကုမ္ပဏီတစ်ခုတွင် ရေမဆေးသမားများနှင့် အစိုးရ လုံခြုံရေးစစ်သားများကြား ပဋိပက္ခဖြစ်ပွား မှု ကြောင့် ရေမဆေးသမားတစ်ဦး သေနတ်ထိမှန် သေဆုံးခဲ့သည်ဟု ရေမဆေးသမား Ah Sau မှ ပြောခဲ့သည်။ (Kachin New)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့ ည ၇ နာရီခန့်အချိန်တွင် လားရှိုးမြို့နယ် အိန်ဒိုင်းကျေးရွာအုပ်စု လူပျိုခေါင်းဆောင် စိုင်းမောင်ကို လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့တဖွဲ့မှ ပစ်ခတ်ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွားခဲ့ရာ အဆက်အသွယ် မရတာကြောင့် ဆွေမျိုးမိဘတွေ စိုးရိမ်နေကြောင်းအိန်ဒိုင်းရွာသားတဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ "စိုင်းမောင်မြန်းဖို့ ဆိုပြီးလာခေါ်သွားတယ်။ ဘာအကြောင်းမေးမြန်းမှာလည်းမသိ။ သူပြန်လာမှဘဲသိရမှာပါ။ ပြန်လွှတ်လာ မယ်လို့လည်း ပြောသွားပါတယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (Shan New)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း ကွတ်ခိုင်မြို့နယ် ပန်ကူကျေး ရွာအုပ်စု ပန်ကူဒုက္ခသည်စခန်းမှ မီးဖွားပြီးစအမျိုးသမီးနှင့် ရက်သားကလေးငယ်အပါအဝင် လူ ၅ဦးကို တပ်မတော်စစ်ကြောင်းမှ ဖမ်းဆီးသွားသည်ဟု ပန်ကူ ဒုက္ခသည်စခန်းတာဝန်ခံဦးသိန်းအောင်မှ ပြောခဲ့သည်။ “တပ်မတော်အဖွဲ့က ပြည်သူတွေလာဖမ်းသွားတာတွေ သူတို့တပ်စခန်းထဲမှာဘဲအရလောလောဆယ် ချုပ်ထားနေ တုန်းပါတဲ့။ (၅)ယောက်ခင်ဗျ။ ကျွန်တော်တို့ဆီမှာလဲ ဘာမှအကျိုးအကြောင်းလာမပြောဘဲ သူတို့ကနေလာခေါ် သွားတယ်။ ကျွန်တော်တို့သတင်းကြားရတာက TNLAအဖွဲ့တွေက သူတို့စစ်တပ်လူတယောက်ဖမ်းထားတယ်လို့ ပြောတယ်။ သူတို့ကအဲတာမသင်္ကာလို့နေမှာပေါ့။ TNLAရဲ့အမျိုးသမီးကိုဖမ်းသွားတယ်။ ကလေးနှစ်ယောက်ရော။ တယောက်ကတော့သူတို့အိမ်နီးနားချင်းဖြစ်ပြီးတော့ သူတို့အိမ်မှာမလည်လာရင်း နဲ့သူတို့က အကုန်ဖမ်းသွားတယ်။”ဟု ပြောခဲ့သည်။ ဖမ်းဆီးထားသူများကို နိုဝင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့ ၂၁ နာရီ ဝန်းကျင် တွင် ပြန်လွှတ်ပေးလိုက်သည်ဟု ပန်ကူရွာသူကြီး ဦးအိုက်စံ မှပြောခဲ့သည်။ (VOA) (RFA) (7Day) (Irrawaddy) (DVB)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ပုသိမ်မြို့၊ ပုသိမ်-မြောင်းမြ နှစ်ခြင်းသာသနာ့နယ်ရုံး၌ပြုလုပ်သည့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲ၌ ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီး၊ ပုသိမ်မြို့နယ်၊ ထိန်လေးပင်ကျေးရွာအုပ်စု၊ မရမ်းချိုကျေးရွာရှိ ဒေသခံတစ်ဦး အမည်ပေါက်ဖြင့် ပိုင်ဆိုင်သည့် ဥယျာဉ်ခြံမြေ ၆.၆ ဧက ကို သာသနာ့မြေအဖြစ် ခြံစည်းရိုးခတ်ရန် ပြင်ဆင်နေမှုကို ပဋိပက္ခ မဖြစ်ရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာက ထိန်းသိမ်းကာ တရားမျှတစွာ လုပ်ဆောင်ပေးစေလိုသည်ဟု မူလမြေပိုင်ဆိုင်သူ စောဘောစက်မှ ပြောခဲ့သည်။ “မြို့နယ်ကို အယူခံတက်နေချိန်မှာ ခြံတစ်ခုလုံးကို သာသနာ့အလံတွေ လာစိုက်သွားတယ်။ အခု ရက်ပိုင်းမှာ ခြံစည်းရိုးခတ်မယ် ပြောတယ်။ အလံစိုက်တဲ့နေရာမှာလည်း မရမ်းချို စကောကရင် နှစ်ခြင်းခရစ်ယာန် ဘုရားကျောင်းနဲ့ သင်းအုပ် သိက္ခာတော်ရ ဆရာအိမ် ပါသွားတယ်။ မရမ်းချို ကရင်တစ်ရွာလုံးက မကျေနပ်ဘူး။ လူကြီးတွေကတော့ ထိန်းတယ်။ လူငယ်တွေကတော့ စိတ် မထိန်းနိုင်မှာစိုးတယ်။ ပဋိပက္ခ မဖြစ်အောင် ဝိုင်းထိန်းပေးဖို့နဲ့ တရားမျှတစွာ ဖြေရှင်းပေးဖို့ ပြောလိုတယ်။”ဟု ပြောခဲ့သည်။ (KIC)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့ ၂၁ နာရီအချိန်တွင် ရှမ်းပြည်နယ် ကျောက်ခဲမြို့နယ်အတွင်း တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေး ပါတီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA)တို့ဖြစ်ပွားနေသောတိုက်ပွဲများကြောင့် ကျေးလက်ဒေသခံ ပုံးလုံရွာသား စိုင်းဩဘာအား အား ဖမ်းဆီး ခေါ်ဆောင်သွားသည်ဟု ဆွေမျိုးတော် စပ်သူ ပုံးလုံရွာသားတဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ “စပါးရိတ်ချိန်ဆိုတော့ လယ်ထဲသွားအိပ်စောင့်ရတယ်လေ။ တအာင်းလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေ ရွာထဲဝင် တာနဲ့ သေနတ်ပစ်တာ။ သူတို့ သေနတ်သံကြားတော့ အတူတူသွားအိပ်တဲ့ရွာသားတွေ ကိုသူက အရင် ထွက်ပြေး ခိုင်း တာ။ သူက နောက်ဆုံးမှထွက်ပြေးတယ်။ မလွှတ်ဘူး။ အဖမ်းခံရတယ်သူ။ ဒီမနက် သူ့အမျိုးတွေက သူ ကို လိုက်ရှာကြ တယ်။ ခိုင်းပေါ့နဲ့ ပုံးလုံကြားက နမ့်မန်းရွာ သဘာဝ စားသောက်ဆိုင်ရှေ့မှာ သူ့ဦးထုပ်နဲ့ဖိနပ် သွား တွေ တယ် ။ သူ့ဦးထုပ်မှာ သွေးစွန်းနေ တယ်။ လူတော့ဘယ်စီကိုခေါ်သွားမလဲမသိ ဘူးစုထိ။”- ဟု ပြောခဲ့သည်။ (Shan New) (Tai Freedom)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့ နေ့လည် တစ်နာရီကျော်အချိန်တွင် ရှမ်းပြည်နယ်၊ ကွတ်ခိုင်မြို့နယ်အတွင်းရှိ စစ်ရှောင်စခန်း-၂ မှ စစ်ဘေးရှောင် ဦးအင်ခွန်ဇော်တောင်နှင့် ကချင်လူငယ် ဦးလဇိုင်ဇော်ဝမ် တို့အား မြန်မာ့တပ်မတော်မှ ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်၍ ရိုက်နှက်ခဲ့သည်ဟု စခန်းကော်မတီ တာဝန်ရှိသူတဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ “ဦးဇော်တောင်က ပိုဆိုးတယ်။ ခေါင်းတွေမှာလည်း အနာတွေ ဒဏ်ရာတွေအများကြီးပဲ ပါလာတယ်။ သွေးတွေ ယိုနေတာပေါ့နော်။ မျက်စိပိတ်ထားပြီးမှ ရိုက်ခံရတယ်တဲ့။ ပြီးရင် လူငယ် မောင်လဇိုင်ဇော်ဝမ်ကလည်း အရိုက်ခံရတယ်။ ဒီနေ့ဆို မထနိုင်ဘူး။ လမ်းတောင်မလျှောက်နိုင်ဘူး။ စစ်ဆေးရင်း မေးမြန်းရင်း ရိုက်ခံရတာပေါ့။ IDPs ကဆိုရင်လည်း မဟုတ်ဘူးဆိုပြီး ရိုက်ခံရတာပေါ့။ အိပ်ယာထဲမှာပဲ လဲနေတယ်။ ခူးတွေ ပေါင်တွေ အကုန်လုံး တစ်ကိုယ်လုံးရိုက်ထားတယ်” ဟုပြောခဲ့သည်။ (NMG) (Irrawaddy) (BBC)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာ ၂၆ ရက် ည ၇ နာရီခန့် တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း ကွတ်ခိုင်မြို့နယ် ရပ်ကွက်(၅) ရှိ စွယ်တော်ရိပ်လက်ဖက်ရည်ဆိုင် တွင် ထိုင်နေသော လူငယ်ခြောက်ဦးကို အရပ်ဝတ်နှင့် လူအချို့မှ ကားသုံးစီးဖြင့် လာရောက် ခေါ်ဆောင်သွားသည်ဟု လုံခြုံရေးကို စိုးရိမ်၍ အမည် မဖော်လိုသော ဒေသခံတစ်ဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ "လူငယ်တွေက အသက်(၂၀) ပတ်ဝန်းကျင်လေးတွေ၊ သူ တို့မိဘတွေက ပိတ်ပူနေကြပြီ။ ပြန်လွတ်မြောက်လာဖို့အတွက် တာဝန်ရှိသူတွေက ပိုင်းဝန်း ဆောင်ရွက်ပေးစေချင်တယ်"ဟုပြောခဲ့သည်။ ဖမ်းဆီးခံရသူ လူငယ်ခြောက်ဦး ပြန်လည်လွတ်မြောက်ရေး ကူညီရန် မြို့နယ်အုပ်ချုပ်ရေးတာဝန်ရှိသူများအား ဒေသခံများမှ တောင်းဆိုခဲ့သည်။ (7Day)

မြေမြှုပ်ပိုင်း

ဒဏ်ရာရ

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့ နံနက် ၈ နာရီခွဲအချိန်ခန့်တွင် ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း ကျောက်မဲခရိုင် နမ့်ဆန်မြို့နယ် အနောက်ကျင်းကျေးရွာအုပ်စု ဟိုလတ် (လီဆူး) ကျေးရွာနေ အသက် ၆၀ ကျော်အရွယ် အဖွား ၂ ဦး ကျေးရွာအနီး တစ်ဝိုက်သို့ ၀ ဥ သွားရှာရာ ရွာနှင့် ၁ မိုင်ကျော်ခန့်ဝေးသည့်နေရာအရောက်၌ တိုက်ခိုင်းတလုံးတိုက်မိ၍ ဒဏ်ရာများရရှိခဲ့သည်။ (TaiFreedom) (7Day)
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၂၃ ရက် နံနက် ၁၀ နာရီခန့်တွင် ကျောက်မဲမြို့မှ မိုင်းငေါ့မြို့ နယ်ခွဲသို့ သွားသောလမ်း ခိုင်း ရွာအနီး လမ်းပိုင်း၌ မိုင်းတစ်လုံးပေါက်ကွဲပြီး လူလေးဦး လိုက်ပါလာသော ကားတစ်စီး ထိခိုက်ပျက်စီးခဲ့သည်။ "ခုန်းဆို ပေါက်ကွဲသံကြား ပြီး ကားမှန်တွေ ကွဲကုန်တယ်။ ရှေ့လည်း မတိုးရဲ၊ နောက်လည်း မဆုတ်ရဲ၊ ဘေးနားမှာ မိုင်းနှစ်လုံး ထပ်တွေ့တယ်" ဟု ကားပေါ်တွင် လိုက်ပါလာသော ဦးလှကျော်မှ ပြောခဲ့သည်။ မိုင်းကြောင့် လူတစ်ဦးထိခိုက်ဒဏ်ရာရခဲ့သည်။ (7Day)

အခြား

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် ရန်ကုန်တိုင်း၊ အင်းစိန်မြို့နယ်၊ အင်းစိန်ဈေးအတွင်း က်လုပ်ခိုင်းတလုံးတွေရှိခဲ့ပြီး တပ်မတော်မှ လာရောက်ရှင်းလင်းပေးခဲ့ကြောင်း အင်းစိန်မြို့နယ် တိုင်းဒေသကြီး လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးဝေဖြိုးဟန်မှပြောခဲ့သည်။ (The Ladies)

တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှု

- ❖ ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်းတွင် ဖြစ်ပွားနေသော တိုက်ပွဲများ ရပ်တန့်နိုင်ရေးအတွက် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS) နှင့် သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) တို့မှ ဥက္ကဋ္ဌ ၂ ဦး ထိပ်တိုက်တွေ့ဆုံဆွေးနွေးရန် ရှမ်းတိုင်းရင်းသားများ ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် (SNLD) စာပို့တောင်းဆိုမည် ဖြစ်ကြောင်း တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး (၁) ဦးစိုင်းလိတ်က မှ ပြောခဲ့သည်။ (Irrawaddy)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

အစည်းအဝေးများ

JMC

- ❖ နိုဝင်ဘာ ၂၀ ရက်တွင် ကရင်ပြည်နယ်၊ ဘားအံမြို့ ၌ ကရင်ပြည်နယ် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ၏ (၁၉) ကြိမ်မြောက် အစည်းအဝေးကို ကျင်းပရာ အစိုးရ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများနှင့် အရပ်သားကိုယ်စားလှယ်များ စုံညီစွာ တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။ အစည်းအဝေးတွင် ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ ဗိုလ်ချုပ်မှူးမှူးအောင် ၊ ကော်မတီ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဗိုလ်မှူးကြီးစောဖောဒို (KNU)၊ ကော်မတီ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ (၂) နန်းမြင့်တင်တို့မှ နှုတ်ခွန်းဆက်စကား ပြောကြားခဲ့ကြသည်။ အစည်းအဝေးသို့ ကော်မတီဝင်များ၊ လေ့လာသူများ၊ ဖိတ်ကြားထားသူများနှင့် အထောက်အကူပြု ဝန်ထမ်းများ စုစုပေါင်း (၂၉) ဦး တက်ရောက်ခဲ့ပြီး ဆုံးဖြတ်ချက် (၄) ရပ်နှင့် မှတ်တမ်း (၂) ရပ်တို့အား ချမှတ်ခဲ့ကြသည်။ [\(JMC\) \(Military\)](#)

နီးနော့ဖလှယ်ပွဲများ၊ အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲများနှင့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲများ

JMC

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၉ ရက်နေ့တွင် မွန်ပြည်နယ်၊ မော်လမြိုင်မြို့၌ ပြည်ထောင်စုအဆင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMC-U) က ဦးဆောင်၍ 'ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ အသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလအတွင်း ကြုံတွေ့လာနိုင်သည့် ပြဿနာများအား စီမံခန့်ခွဲခြင်း (Managing Transitional Risks in Ceasefire) ပညာရှင်စကားပိုင်း' ကို ကျင်းပခဲ့သည်။ ပညာရှင်စကားပိုင်းတွင် JMC-U အဖွဲ့ဝင် ဦးကိုကိုကြီး၊ ဒေါက်တာတင်မောင်မောင်သန်း (Academic Advisor) Associate Fellow, ISEAS - Yusof Ishak Institute (formerly Institute of Southeast Asian Studies), Singapore) နှင့် ဒေါက်တာမင်းဇော်ဦး (MIPS)၊ ဦးအောင်နိုင်ဦး (JMC-U/TSC) တို့မှ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ အသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလအတွင်း ကြုံတွေ့လာရနိုင်သည့် Risks များအား စီမံခန့်ခွဲခြင်းနှင့် ပတ်သတ်၍ ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ ပညာရှင်စကားပိုင်းသို့ ပြည်ထောင်စုအဆင့်၊ တိုင်း/ ပြည်နယ်အဆင့်နှင့် ဒေသဆိုင်ရာအဆင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ အသီးသီးမှ အရပ်သား ကိုယ်စားလှယ်များ၊ ကရင်ပြည်နယ် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ အဖွဲ့ဝင်များ၊ မွန်ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့၊ မွန်ပြည်နယ်လွှတ်တော်၊ UN ၊ Chinese Embassy၊ နှစ်ဖက် လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့မှ နယ်မြေခံ တပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ ဌာနဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိသူများ၊ မော်လမြိုင်မြို့ရှိ တက္ကသိုလ်များမှ ပါမောက္ခ၊ ဌာနမှူးများ၊ အရပ်ဘက်အဖွဲ့အစည်းများမှ ဒေသခံအဖွဲ့ဝင်များနှင့် အခြား ဖိတ်ကြားထားသူများ တက်ရောက်ခဲ့သည်။ [\(JMC\)](#)

အမျိုးသမီးများ ပါဝင်မှုအခန်းကဏ္ဍ အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲ

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့မှ နိုဝင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့အထိ ငွေဆောင်ကမ်းခြေရှိ Sunny Paradies Hotel တွင် ပြုလုပ်သော ငြိမ်းချမ်းရေး ဖြစ်စဉ်တွင် အမျိုးသမီးများ၏ ခေါင်းဆောင်မှုအစီအစဉ် အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲ၌ လက်ရှိ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်၌ တစ်ဆို့နေသည့်အပိုင်းတွင် အမျိုးသမီးများမည်သည့်ကဏ္ဍမှ ပါဝင်မလဲဆိုသည်ကို NCA တွင်လက်မှတ်ရေးထိုးထားသည့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် ၁၀ဖွဲ့မှ အမျိုးသမီး ကိုယ်စားလှယ်များ ဆွေးနွေးလျက်ရှိကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများ ဒီမိုကရက်တစ်တပ်ဦး (ABSDF) မှ ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင်အဖွဲ့ဝင် မိဆူးပွင့်မှပြောခဲ့သည်။ 'အခုကတော့ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အစုအဖွဲ့တွေထဲက အမျိုးသမီးတွေ သီးသန့်တွေ့တဲ့တွေ့ဆုံပွဲ၊ အဖွဲ့အစည်း တစ်ခုချင်းစီမှာ ဘာကြောင့် အမျိုးသမီးတွေ ပါဝင်မှုနည်းနေတာလဲ၊ အမျိုးသမီး ပါဝင်မှုတွေ တိုးမြှင့်လာအောင် ဘယ်လိုလုပ်ကြမလဲ၊ အမျိုးသမီးတွေရဲ့ အသံ၊ အမျိုးသမီးတွေရဲ့ သဘောထား၊ အမျိုးသမီးတွေရဲ့ အမြင်တွေကို ငြိမ်းချမ်းရေး ဖြစ်စဉ်မှာ ဘယ်လိုဖော်ထုတ်နိုင်မလဲ ဆိုတာတွေကို ဆွေးနွေးနေတာပါ' ဟုပြောခဲ့သည်။ [\(The Ladies\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

အခြား

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) ၊ ဖားအံခရိုင်၊ လေးဝါး(လောဟီးလာ)တွင် ကရင်လူငယ်အစည်းအရုံး (KYO) မှ ဦးဆောင်၍ ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပ၊ နယ်စပ်ဒေသရှိ ကရင် လူငယ်များပါဝင်သည့် ကရင် လူငယ်နှီးနှောဖလှယ်ပွဲ (Karen Youth Seminar) ကျင်းပခဲ့သည်။ ကရင်လူငယ်အစုအဖွဲ့များအကြား အပြန်အလှန်နားလည်မှုနှင့် ချစ်ခင်ရင်းနှီးမှုပိုမိုရရှိရန်အပြင် လက်ရှိနိုင်ငံရေး အခြေအနေများကို ပိုမိုသိရှိနားလည်ပြီး လူငယ်များပါဝင်မှု အခန်းကဏ္ဍများကို ပြင်ဆင်သွားနိုင်ရန်နှင့် နီးနှောဖလှယ်ပွဲမှတစ်ဆင့် ကရင်လူငယ်ညီလာခံကို ခေါ်ဆိုကျင်းပနိုင်ရန် ရည်ရွယ်ပြုလုပ်ခြင်းဖြစ်သည်ဟု KYO ဥက္ကဋ္ဌ စောလယ်နယ်မှ ပြောခဲ့သည်။ "အခုက ကျနော်တို့ တစ်စုတည်း တစ်ဖွဲ့တည်း စုဖွဲ့နိုင်ဖို့က အရေးကြီးတဲ့အချိန်ဖြစ်တယ်။ ဘာဖြစ်လဲ ဆိုတော့ ကျနော်တို့ ကရင်တော်လှန်ရေးက နှစ် (၇၀)အထိ ရောက်တော့မယ် ဆိုပေမဲ့ အခုချိန်ထိ လိုချင်တဲ့ ပန်းတိုင်ကို မရောက် သေးဘူးဖြစ်တယ်။ ကျနော်တို့ လိုချင်တဲ့ ပန်းတိုင်ကို ပြည့်ပြည့်စုံစုံရရှိနိုင်ဖို့က ရှေ့ဆက်လုပ် ဆောင်သွားရမယ့် အပေါ် အများအပြားရှိနေတဲ့ ကရင်လူငယ်အစုအဖွဲ့အားလုံးကို စုဖွဲ့သင့်ပြီးဖြစ်တယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (KIC)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU) ၊ ဖားအံခရိုင်၊ လေးဝါး(လောဟီးလာ)၌ ကရင်လူငယ်အစည်းအရုံး (KYO) မှ ဦးဆောင်၍ ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပ၊ နယ်စပ်ဒေသ ရှိ ကရင် လူငယ် များပါဝင်သည့် ကရင် လူငယ်နှီးနှောဖလှယ်ပွဲ (Karen Youth Seminar)မှ အကောင်အထည်ဖော်လုပ်ဆောင်သွားမည့် ရှေ့လုပ်ငန်းစဉ် (၆)ရပ်ကို ချမှတ်ဆုံးဖြတ်ခဲ့သည်ဟု KYO ဥက္ကဋ္ဌ စောလယ်နယ်မှ ပြောခဲ့ သည်။ "ကျနော်တို့ရဲ့ ဒီနှီးနှောဖလှယ်ပွဲကို ခေါင်းဆောင်တွေ ပညာရှင်တွေအနေနဲ့ လက်ရှိနိုင်ငံရေးအခြေအနေတွေကို လာပြီးဆွေးနွေးချပြတယ်။ ဒီအပေါ်မှာ ကျနော်တို့ကနေပြီးတော့ ကရင်လူငယ်တွေ၊ ဘာတွေလုပ်ဆောင်သင့်သ လဲဆိုတဲ့အပေါ်မှာ ကရင်အမျိုးသားနိုင်ငံရေးလှုပ်ရှားမှု၊ လက်ရှိနိုင်ငံရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေးအခြေအနေနဲ့ လက်ရှိ ကရင်လူငယ်တွေအရဲ့အခြေအနေစတဲ့ ဆွေးနွေးရမဲ့ ခေါင်းစဉ် (၃)ခုကို ရွေးချယ်ပြီး အားနည်းချက်၊ အားသာ ချက်တွေကို အုပ်စုအလိုက်ဆွေးနွေးခိုင်းပြီး အဲဒါကနေ ထွက်ပေါ်လာတဲ့ ရလဒ်တွေအနေနဲ့ ဒီရှေ့လုပ်ငန်းစဉ်တွေ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ဖို့ ဖြစ်လာတာဖြစ်တယ်"ဟု ပြောခဲ့သည်။ (KIC)

ထုတ်ပြန်ချက်

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့ နံနက် ၃း၃၀ နာရီတွင် ကွတ်ခိုင် မြို့နယ် မန်ပန်ကျေးရွာအနီး၌ ကွတ်ခိုင် အခြေစိုက် ခြေလျင်တပ်ရင်းမှ ဗိုလ်ကြီး ချမ်းမြေ့ထွန်းကို လက်နက်ငယ်အချို့နှင့် အတူဖမ်းဆီးရမိခဲ့ကြောင်း TNLA မှ သတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (Voice) (TNLA) (DVB)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် CSW ကမ္ဘာ့ခရစ်ယာန် သွေးစည်းညီညွတ်ရေး အဖွဲ့ နှင့် HRW Human Rights Watch အဖွဲ့တို့ရဲ့၏ ပူးတွဲကြေညာချက်တွင် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း စစ်မက်ဆိုင်ရာဖြစ်မှုများနှင့် လူသားမျိုးနွယ်အပေါ် ကျူးလွန်သည့်ပစ်ခတ်မှုများသည် တာဝန်ရှိသူများအား အရေးမယူဘဲထားသည့်လုပ်ရပ်များကို အဆုံးသတ်ရန်၊ မြန်မာနိုင်ငံမြောက်ပိုင်း စစ်ပြေးရှောင်အိမ်မှဲ့ဒုက္ခသည်များကို လူသားချင်း စာနာမှုဆိုင်ရာ အကူအညီပေးမှုများကို ခွင့်ပြုဖို့တောင်းဆိုခဲ့သည်။ (VOA)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်းတွင် ဖြစ်ပွားနေသည့် တိုက်ပွဲများကြောင့် ပြည်သူများ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိမှု၊ သေဆုံးမှုများရှိနေသည့်အတွက် လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များအနေဖြင့် ဒေသခံများအား ထိခိုက်စေသော လုပ်ရပ် များကို ရပ်တန့်ကြရန် ဒေသတွင်းရှိ နိုင်ငံရေးပါတီများမှ တောင်းဆိုခဲ့သည်။ ရှမ်းတိုင်းရင်းသားများ ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် (SNLD) ပါတီ၊ သီပေါ ဖဲဆန္ဒနယ်-အမှတ်(၁) မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် နန်းစန်းစန်းအေးမှ "တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်တွေပဲ မဟုတ်ဘူး။ အားလုံးကိုဆိုချင်ပါတယ်။ လက်နက်ကိုင်ဘယ်အဖွဲ့အစည်း မဆိုပေါ့နော် သတ္တိရှိလို့ စစ်တပ်လုပ်ကြတာပဲလေနော်။ လက်နက်ကိုင် ကြတာပဲလေနော်။ အချင်းချင်းချစ်လည်း ပြည်သူနဲ့ဝေးတဲ့နေရာမှာ ချကြပါလို့ ပြောချင်ပါတယ်။ ရွာနဲ့နီးတဲ့နေရာမှာ ရွာထဲမှာ လာပြီးတော့ မတိုက် ကြပါနဲ့။ သတ္တိရှိကြရင်လည်း အချင်းချင်းမိန့်ခေါ်ပြီးတော့ လွတ်လွတ် ကင်းကင်းနေရာမှာ ချစေချင်ပါတယ်လို့" ဟုပြောခဲ့သည်။ (NMG)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် အစိုးရ၏ ငြိမ်းချမ်းရေးတရားဝင်ဆွေးနွေးပွဲများတွင် ပါဝင်မှုကို ယာယီဆိုင်းငံ့ထားသော ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး(KNU)၏ ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုင်ရာဆောင်ရွက်ချက်များကို ယုံကြည် ထောက်ခံကြောင်း ကရင်လူငယ်နီးနောဖလှယ်ပွဲ ကြေညာချက်တစ်စောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([MM Time](#)) ([RFA](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း နေရပ်စွန့်ခွာသူများ ပြန်လည်လက်ခံရေး လုပ်ငန်းစဉ်နှင့် ပတ်သက်၍ မြန်မာအစိုးရ၏ ကြိုးပမ်း မှုများတွင် နိုင်ငံတကာ ကူညီ ထောက်ပံ့မှုပေးရန် ကုလသမဂ္ဂ ဒုက္ခသည်များဆိုင်ရာ မဟာမင်း ကြီးရုံး (UNHCR)မှ ထုတ်ပြန်သော သဘောထားကြေညာချက်တွင်ဖော်ပြထားသည်။ ([7Day](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၉ ရက်မှ ၂၃ ရက်အထိ ရန်ကုန်မြို့ Green Hill ဟိုတယ်၌ ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံ (အသွင်တူဆောင်ရွက်ခြင်း) ဖွင့်ပွဲအခမ်းအနားကိုကျင်းပခဲ့ပြီး ၊အခမ်းအနားသို့ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး ဝန်ကြီးချုပ် ဦးဖြိုးမင်းသိန်း၊ မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများ ဒီမိုကရက်တစ်တပ်ဦး (ABSDF) ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ရဲဘော်မျိုးဝင်းနှင့် ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ (မြန်မာ) မှ ဦးသုဝေ တို့က အဖွင့်အမှာစကား ပြောကြား ခဲ့ကြသည်။ အခမ်းအနားတွင် မြေယာစီမံခန့်ခွဲမှု တိုင်းရင်းသားတန်းတူအခွင့်အရေးနှင့် တိုင်းရင်းသားဘာသာ စကားသင်ကြားရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များကို အကျေအလည် ဆွေးနွေးအဖြေ ရှာသွားမည်ဖြစ် ကြောင်း သတင်းထုတ်ပြန်ကြေညာခဲ့သည်။ ([Eleven](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့ညနေတွင် ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် နားလော့ကျေးရွာမှာ ပြီးခဲ့တဲ့ အောက်တိုဘာလ ၂၃ ရက်နေ့ မနက်က ဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့တိုက်ပွဲကြောင့် ဒေသခံရွာသား ၃ ဦး သေဆုံးတာသည် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ/ ရှမ်းပြည်တပ်မတော် RCSS ကမှပစ်ခတ်ခဲ့တာ မဟုတ်ကြောင်း သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([RFA](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၂၅ ရက် (အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာအမျိုး သမီးများအပေါ် အကြမ်းဖက်မှုဆန့်ကျင်ရေးနေ့) ၌ အမျိုးသမီးများ၏လူမှုဘဝလုံခြုံရေးကို အလေးထားဆောင်ရွက်ရန် အစိုးရ၊ တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသား လက်နက် ကိုင်အဖွဲ့အစည်းအားလုံးကို တိုက်တွန်းကြောင်း မြန်မာ့အမျိုးသမီးသမဂ္ဂ ကြေညာချက်တစ်စောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([Eleven](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့သစ် စီမံကိန်း ဆက်လက် အကောင်အထည် ဖော်ရန် ရုတ်နိုင်ငံ အမျိုးသားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးနှင့် ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးကော်မရှင် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ H.E.Mr. Ning Jizhe နှင့် တရုတ် CCCC ကုမ္ပဏီဥက္ကဋ္ဌတို့သည် ရန်ကုန်တိုင်းဝန်ကြီးချုပ်နှင့် တွေ့ဆုံပြီးနောက် လွှတ်တော်သို့ လာရောက်တွေ့ဆုံခဲ့သည်ဟု ရန်ကုန်တိုင်းအစိုးရအဖွဲ့က သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([7Day](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်သည့် နယူးယောက်မြို့အခြေစိုက် ဂျာနယ်လစ်များ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးကော်မတီ (CPJ) ၏ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ထံ တိုက်ရိုက်အိတ်ဖွင့်ပေးစာထဲ၌ မြန်မာနိုင်ငံတွင် ရိုက်တာ သတင်းထောက်နှစ်ဦးကို နှစ်ရှည်ထောင်ဒဏ် ချမှတ်အရေးယူထားခြင်းသည် နိုင်ငံ၏ ဒီမိုကရေစီအသွင်ကူးပြောင်းရေးကို ထိခိုက်စေသည့်အပြင် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၏ ဂုဏ်သိက္ခာကိုပါ ကျဆင်း စေသည်ဟု ဝေဖန်ထောက်ပြခဲ့သည်။ ([Eleven](#)) ([VOA](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့တွင် ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်တွေမှာ အမျိုးသမီးတွေ ဘေးဖယ်ခံထားရတယ်ဆိုပြီး ရှမ်းအမျိုးသမီးရေးရာ ဆက်သွယ်လှုပ်ရှား ဆောင်ရွက်ရေးအသင်း SWAN က ၁၆ ရက်တာ လှုပ်ရှားမှုရဲ့ ဒုတိယနေ့ အကြောင်းအရာအဖြစ် လူမှုကွန်ရက်မှာ ဖော်ထုတ်ခဲ့သည်။ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် လှုပ်ရှားမှု၏ ပထမနေ့အဖြစ် အမျိုးသမီးတွေအပေါ် အကြမ်းဖက်မှု ကျူးလွန်သူတွေကို အပြစ်ပေးအရေးယူဖို့ တပ်မတော်က ပျက်ကွက်တယ်ဆိုပြီး ပထမဆုံး အကြောင်းအရာကိုဖော်ထုတ်ခဲ့သည်။ ([RFA](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် သမ္မတဦးဝင်းမြင့်နှင့် သတင်းမီဒီယာ ကောင်စီဝင်များတွေ့ဆုံပွဲတွင် မြန်မာသတင်းထောက်နှစ်ဦးအား ထောင်ဒဏ် ခန့်မှန်း ချမှတ်ခြင်းအပေါ် ဥပဒေရေးရာနှင့် မီဒီယာရှုထောင့်များမှ သုံးသပ်ချက်ပါဝင်သော စာတစ်စောင် သမ္မတထံ ပေးအပ်ခဲ့ကြောင်း သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([Eleven](#)) ([BBC](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် ရှုရှားနိုင်ငံ မော်စကိုမြို့၌ စာနယ်ဇင်းသမားတွေနှင့် တွေ့ဆုံရာ၌ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်ရောက် ဒုက္ခသည်တွေ ပြန်လည်ခေါ်ယူရေးလုပ်ငန်းစဉ် မအောင်မြင်သေးတာကို ရှုရှားနိုင်ငံ အနေဖြင့် စိတ်မကောင်းဖြစ်ကြောင်း ရှုရှားနိုင်ငံ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးမှပြောခဲ့သည်ဟု ရှုရှားသံရုံးမှ ကြေညာချက်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။(RFA)

သဘောထားမှတ်ချက်

- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၈ ရက်ကဗဟန်းမြို့နယ် ရွှေဂုံတိုင် ယူဇနတာဝါ အခန်း(၉၀၆)၌ ပြည်သူ့ပါတီ ဗဟိုဌာနချုပ်ရုံးဖွင့်ပွဲနှင့် သတင်းစာ ရှင်းလင်းပွဲကိုကျင်းပခဲ့ပြီး၊ လက်ရှိတွင် ပါတီထူထောင်ခါစဖြစ်သည့်အတွက် အသေး စိတ်ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးမှုများမလုပ်ဆောင်ရသေးသော်လည်း တိုင်းရင်းသားပါတီများနှင့် တန်းတူရည်တူ မဟာမိတ်ဆက်ဆံရေး တည်ဆောက်သွားမည်ကိုတော့ ကတိပြုနိုင်ကြောင်း ပြည်သူ့ပါတီ ဒုဥက္ကဋ္ဌ ဦးမင်း ဇေယျမှ ပြောခဲ့သည်။ "မဟာမိတ်ဆက်ဆံရေးကို လူကြားကောင်းအောင် ပြောတာထက် တကယ့်စစ်မှန်တဲ့ မဟာမိတ်ဆက်ဆံရေးကို ပါတီက အပြည့်အဝတည်ဆောက်နိုင်အောင် ကြိုးစားမယ်။ ဒီအတွက် ရည်ရွယ်ထားပါတယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (MMST)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း လားရှိုး၊ ကျောက်မဲ၊ နမ္မတူ နှင့် သီပေါမြို့နယ်တို့အတွင်း တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ ရှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA) တို့နှင့် တိုက်ပွဲများ ဖြစ်ပွားကာ စစ်ရေးတင်းမာမှုများ ရှိနေသည့်အပေါ် RCSS/SSA မှ ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဒုဗိုလ်မှူးကြီး စိုင်းဦးမှ "အမှန်ဆိုရင် အဲဒီနယ်မြေတွေမှာ ဘယ် ဘက်ကသွားသွား ဘယ်ဘက်ကနေနေ နေလို့ ရရမယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ TNLA မှ သတင်းနှင့် ပြန်ကြားရေးတာဝန်ခံ ဗိုလ်မှူးခိုင်းအိုက်ကျော်က "သူတို့က နဂိုက ဒီနယ်ထဲမှာ မရှိဘူး။ ကျနော်တို့ နယ်ထဲ ဝင်လာနေတယ်။ ဒါကြောင့် တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားတာ ဖြစ်တယ်။ သူတို့က တောင်ပိုင်းမှာ ဆိုရင်တော့ ကျနော်တို့နဲ့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားစရာမရှိပါဘူး" ဟုပြောခဲ့သည်။ (Irrawaddy)
- ❖ အပစ်ရပ် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ ခေါင်းဆောင်တွေနှင့်ဖွဲ့စည်းထားသည့် ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ် ဦးဆောင်အဖွဲ့ PPST အစည်းအဝေးကို ဒီဇင်ဘာလဆန်းမှာ ကျင်းပသွားမည်ဟု PNLO နာယက ဗိုလ်မှူးကြီး ခွန်ဥက္ကာမှ ပြောခဲ့သည်။ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်း ဦးဆောင်အဖွဲ့ အစည်းအဝေးကို ကျင်းပပေးဖို့ NCA လက်မှတ်ရေးထိုးထားသည့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ ၆ ဖွဲ့ ခေါင်းဆောင်တွေမှအဖွဲ့ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် တာဝန်ယူထား KNU ဥက္ကဋ္ဌ ဗိုလ်ချုပ်ကြီး မူးတူးစေးဖိုးဆီကို စာရေးသား တောင်းဆိုထားသည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ (RFA) (Eleven)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော် မြန်မာ့ကွန်ဗန်းရှင်းစင်တာ ၂ တွင် ကျင်းပသည့် မြန်မာနိုင်ငံ၌ အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေး ထွန်းကားရန်အတွက် ဘာသာပေါင်းစုံ ငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးပွဲ၌ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်မှ အဖွင့်မိန့်ခွန်းပြောကြားခဲ့သည်။ မိန့်ခွန်းတွင် "ပိုးရိမ်ဖွယ် အခြေအနေတွေ ရှိနေဆဲပါ။ အစိုးရနဲ့ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်တွေအကြား တိုက်ပွဲ တွေ ဆက်ဖြစ်နေသလို တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေကြားမှာလည်း တိုက်ပွဲတွေက ဆက်ဖြစ်နေဆဲပါ။ ဒီအခြေအနေတွေအပေါ် ကျမတို့ မပြတ် သတိပြုထားပြီး ဆွေးနွေးပြောဆိုတာ၊ စေ့စပ်ညှိနှိုင်းတာ၊ အပြန် အလှန် ယုံကြည်မှု နားလည်မှုတို့ကို တည်ဆောက်ရေး ခိုင်မာတဲ့သန္နိဋ္ဌာန်၊ ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှုတို့ကနေတစ်ဆင့် ဖြေရှင်းဖို့ ရည်ရွယ်ထားပါတယ်။"ဟု ပြောခဲ့သည်။ အစည်းအဝေးသို့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၊ KNU ဥက္ကဋ္ဌ မူးတူးစေးဖိုးဆီ တက်ရောက်မိန့်ခွန်းပြောခဲ့ပြီး တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် မတက်ရောက်ဘဲ ဒုတိယတပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး စိုးဝင်းသာ တက်ရောက်ခဲ့သည်။ ဆွေးနွေးပွဲသို့ တက်ရောက်လာသည့် မေ့ဗုတ ဆရာတော် အရှင်ဆေကိန္ဒမှ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU) ဥက္ကဋ္ဌ ဗိုလ်ချုပ်ကြီး စောမူတူးစေးဖိုးအား ငြိမ်းချမ်းရေးလမ်းခရီး တွင် စိန်ခေါ်မှုများ ကြုံနေရသည့် တိုင် ပန်းတိုင်ရောက်ရှိရေး အဓိကထား ဆောင်ရွက်ရန် တိုက်တွန်းခဲ့သည်။ ငြိမ်းချမ်းရေးမေတ္တာအ ဖွဲ့၊ မြန်မာနိုင်ငံ၏ ဦးစီးနာယက၊ ရန်ကုန် ကက်သလစ်ဗိုင်းလ်စ် ခရစ်ယာန် ကာကွယ်ရေးအဖွဲ့မှ ကာကွယ်ရေးအဖွဲ့မှူး ဦးစိုးကျော်က "မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ တရားမဝင်မှုများမှာ ဖြစ်ပျက်နေတဲ့ကိစ္စများ ဟာ ကမ္ဘာတိုင်းပြည်များရဲ့အာရုံ ကို ဖမ်းစားနေကြပါတယ်။ ပြည် တွင်းပဋိပက္ခများ ဖြေရှင်းရာမှာ မှတ်သားလောက်တဲ့ ပြေလည်မှု များကို ဒီအပြည်ပြည် ဆိုင်ရာအုပ်စု (ကမ္ဘာ့အုပ်စု) ဘက်က အသိအမှတ်ပြုသင့်ပါတယ်"ဟု ပြောခဲ့သည်။ (VOA) (RFA) (7Day) (MM Time) (7Day)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံတော် သမ္မတအိမ်တော်၌ ပြုလုပ်ခဲ့သော သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် နိုင်ငံတော်သမ္မတနှင့် နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်တို့ထံ တိုင်ကြားထားသည့် တိုင်ကြားစာများနှင့် ပတ်သက်ပြီး မကြာခင် ထုတ်ပြန်ပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း အတိုင်ပင်ခံရုံးဝန်ကြီးဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးဖေဌေးမှ ပြောကြားခဲ့သည်။ ထို့ပြင် ရိုက်တာသတင်းထောက်နှစ်ဦး၏ အယူခံမှုနှင့် ပတ်သက်ပြီး အုပ်ချုပ်ရေးပိုင်းအနေနှင့် ဝင်ရောက် စွက်ဖက်မှာ မဟုတ်ဘူးကြောင်း **"တရားရုံးကို တင်ပြထားတယ်။ တရားရုံးမှာပဲ ဆောင်ရွက်ထားတဲ့ကိစ္စဖြစ်တဲ့အတွက် ကျနော်တို့က အုပ်ချုပ်ရေး ယန္တရားဖြစ်တဲ့ အတွက် တစ်ခုတရာ ပြောဖို့မရှိဘူး။ တရားရုံးဆိုတာက သီးခြား လွှတ်လပ်တဲ့ မလှိုင်တရုတ်တယ်။ အဲဒီအတိုင်းပဲ သူတို့ ဆောင်ရွက်လိမ့်မယ်ပေါ့နော်။ ဒါလေးတော့ ပြောချင်တယ်။"** ဟုပြောခဲ့သည်။ ထို့ပြင် ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံ - ၂၁ ရာစုပင်လုံအစည်းအဝေးနှင့်ပတ်သက်၍ **"ကျနော်တို့က ၂၀၁၈ ခုနှစ်အတွင်းမှာ ညီလာခံ နောက်တကြိမ်လုပ်ဖို့ ရှိတယ်။ တကြိမ်တော့ လုပ်ပြီး သွားပြီ နောက် တကြိမ်လုပ်ဖို့ ရှိတယ်။ ဒီနှစ်ထဲမှာ Quota ၂ ကြိမ်လုပ်ရမယ်။ အဲဒီတကြိမ်တော့ မဖြစ်ဖြစ်အောင် လုပ်မယ်။ ၂၀၁၈ သက္ကရာဇ်အပိုင်းအခြား ဒီဇင်ဘာထဲမှာ ဖြစ်ချင်ဖြစ်၊ မဖြစ်ရင် နောက်နှစ်ပိုင်းဆိုလည်း နှစ်ဆန်းပိုင်းလောက် ကူးသွားလို့ ရတယ်။ အဲဒါ တကြိမ်တော့ လုပ်ရမယ် 2018 Quota အတွက်။"** ဟုပြောခဲ့ပြီး၊ လတ်တလော ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွင် တရားဝင်ဆွေးနွေးပွဲများ မစတင်နိုင်ခြင်းကို အောက်ခြေတွင် နားလည်မှုလွှဲကာ တိုက်ပွဲများ ပြန်လည်ဖြစ်ပွားမည်ကို စိုးရိမ်ကြောင်း၊ နိုင်ငံတကာ အရပ်ဘက် NGOတွေသည် ဒုက္ခသည်စခန်းတွေကနေ အကျိုးအမြတ်တွေ ရရှိနေသည်ဟုပြောခဲ့သည်။ ([The Ladies](#)) ([VOA](#)) ([VOA](#)) ([RFA](#)) ([Mizzima](#)) ([The Ladies](#)) ([7Day](#)) ([RFA](#)) ([MM Time](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်းတိုက်ပွဲများကြောင့် အရပ်သားသေဆုံးမှုများနှင့်ပတ်သက်၍ ရှမ်းတိုင်းရင်းသားတစ်ဦးအနေဖြင့် စိတ်မကောင်းဖြစ်ရပြီး အရပ်သားများ နောက်ထပ်မထိခိုက်စေရေး အမြန်ဆုံးအဖြေရှာရန် SNLD ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဦးစိုင်းလိတ်မှ ပြောကြားခဲ့သည်။ **"တော်လှန်ရေးလုပ်နေတဲ့ အဖွဲ့အစည်း၊ ဒါမှမဟုတ် ပြည် သူအတွက်လို့ နာမည်ခံထားတဲ့ အဖွဲ့အစည်းတွေအနေနဲ့ လူထု ကို မထိခိုက်စေဘဲ နည်းလမ်းတွေ ရှာကြဖို့ လိုအပ်ပြီ"**ဟုပြောခဲ့သည်။ ([7Day](#)) ([VOA](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၂၃ ရက် နေ့လည်ပိုင်းတွင် ရန်ကုန်မြို့၊ ဗဟန်းမြို့နယ် သံလွင်လမ်းရှိ ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီဗဟိုရုံးချုပ် (ရန်ကုန်)တွင် ပြုလုပ်သော နိုင်ငံရေးပါတီများ၏ သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် ပြည်ထောင်စု ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အနေဖြင့် နိုင်ငံရေးပါတီတစ်ခု၏ အတွင်းရေးကိစ္စကို ဝင်ရောက်စွက်ဖက်ခြင်းမျိုး မပြုလုပ်သင့်ဟု ယူဆကြောင်းပြည်ထောင်စု ကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီ ဗဟိုအလုပ် အမှုဆောင် အဖွဲ့ဝင် ဦးလှသိန်းမှ ပြောကြားခဲ့သည်။ ([Eleven](#))
- ❖ မြန်မာပြည်မြောက်ပိုင်း တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အုပ်စုအားဦးဆောင်သည့် "ဝ" ပြည်သွေးစည်းညီညွတ်ရေးပါတီ(UWSP)ကို တပ်မတော်ပိုင်မြဝတီသတင်းစာ၌ အကြမ်းဖက်အဖွဲ့အစည်းအဖြစ် သုံးနှုန်းခဲ့ခြင်း အပေါ် နိုင်ငံတော် သမ္မတရုံးနှင့် တပ်မတော်ကာကွယ် ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးတို့ထံ ကန့်ကွက်စာပေးပို့ထား ကြောင်း "ဝ"အဖွဲ့ပြင်ပဆက်ဆံရေးဌာနပြော ရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဦးညီရမ်းက နိုဝင်ဘာ ၂၃ ရက်၌ ပြောခဲ့သည်။ **"နိုင်ငံတော် အစိုးရနဲ့ ကျွန်တော်တို့ အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေး လက်မှတ် ထိုးပြီးနောက်ပိုင်း အနှစ်သုံးဆယ်ဝန်းကျင် ရှိလာခဲ့ပြီ။ ကျွန်တော်တို့ တစ်စုံတစ်ရာ ပစ်ခတ်မှုလည်းမရှိဘူး။ ဘာမှပြဿနာမရှိဘဲနဲ့ ဒါမျိုး အကြမ်းဖက် သောင်းကျန်းသူလို့ ဒါမျိုး စွပ်စွဲတာတော့ မသင့်လျော်ဘူးလေ။ အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး၊ ယုံကြည်မှုကို ပြန်လည်တည်ဆောက်နေတဲ့ အချိန်မျိုးမှာ အားလုံးပိုင်းဝန်းပြီးမှ ကြိုးပမ်းနေတဲ့ အချိန်မှာ ဒါမျိုး ရေးသားပြောဆိုတယ်ဆိုတာမျိုးတော့ မသင့်လျော်ပါဘူး"** ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Eleven](#))([MM Time](#)) ([RFA](#))
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်းတွင် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ RCSS နှင့် သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ SSPP တပ်တွေအကြား တိုက်ပွဲတွေ ရပ်တန့်ဖို့ ရှမ်းတိုင်းရင်းသားများ ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် SNLD ပါတီအပါအဝင် သျှမ်းတိုင်းရင်းသားအရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းတွေမှ မေတ္တာရပ်ခံခဲ့သည်ဟု SNLD ပါတီတွဲဖက် အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ဦးစိုင်းလိတ်မှပြောခဲ့သည်။ ရှမ်းပြည်သူလူထုအပေါ် ထိခိုက်တာတွေရှိသလို နှစ်ဖက်စလုံးက အစိုးရရဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးဖက်တွေဖြစ်တာကြောင့် ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်မှာလည်း အဟန့်အတားဖြစ်စေတဲ့အတွက် မေတ္တာရပ်ခံတာ ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([RFA](#)) ([Irrawaddy](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် ကရင်ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်သည် ဘားအံမြို့နယ် နောင်လုံ ကျေးရွာအုပ်စုရှိ ဒေသခံများနှင့် တွေ့ဆုံရာတွင် အပြစ်ခံရသူများကို တရားစွဲရန်၊ မြေသိမ်းရန် တက်လာသည့် အစိုးရ မဟုတ်ဘဲ မတရားဖမ်းဆီးခံရသူများကို လွှတ်ပေးရန်နှင့် မတရားသိမ်းဆည်းခံရသည့် မြေယာများကို ပြန်ပေးနိုင်ရေး ဆောင်ရွက်ရန် တက်လာခြင်းဖြစ်ကြောင်း ကရင်ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ဒေါ်နန်းခင်ထွေးမြင့်မှ ပြောခဲ့သည်။ **"ကျွန်မတို့ အစိုးရဖြစ်လာ တာက ရွာသားတွေကို တရားစွဲဖို့၊ သူတို့မှာရှိတဲ့ ကျေးရွာမြေတွေကို သိမ်းဖို့ တက်လာတာ မဟုတ်ဘူး။ မတရားဖမ်းဆီးခံရတဲ့လူ တွေကို ပြန်လွှတ်ပေးဖို့၊ မတရား သိမ်းဆည်းခံရတဲ့ မြေတွေရှိခဲ့ရင် ပြန်ပြီးပေးနိုင်အောင် ကျွန်မတို့ ဆောင်ရွက်ပေးဖို့ ဆိုပြီးတော့ တက်လာတာပါ"**ဟုပြောခဲ့သည်။

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်တွင်း ဖြစ်ပွားနေသည့် တိုက်ပွဲများ ရပ်စဲရန် မကြာခင်က ထုတ်ဖော်ပြောလေ့ရှိသည့် ကျောက်မဲမြို့မှ ကျောင်းထိုင်ဆရာတော်တစ်ပါး လုပ်ကြံခံရမှု နှစ်လပြည့်တော့မည် ဖြစ်သော်လည်း သေနတ်သမား တို့ကို ခြေရာမခံနိုင်သေးကြောင်း ရဲတပ်ဖွဲ့မှ နိုဝင်ဘာ ၂၆ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ **“ဘယ်အဖွဲ့ဆိုတာ တရားသေ မပြောနိုင်သေးဘူး၊ ဖမ်းဆီးရမိမှုလည်း အချိန်ပေါ် မူတည်တယ်”** ဟု ရဲမှူး ဟန်ဝင်းလှိုင်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([Myanmar Now](#))
- ❖ NCA လက်မှတ်ထိုး တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ ရှစ်ဖွဲ့ မှ ထိပ်သီးခေါင်းဆောင်များဖြင့် ဖွဲ့စည်းထားသော ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ် ဦးဆောင်အဖွဲ့ (PPST) အစည်းအဝေး မခေါ်ယူနိုင်ပါက ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) ဥက္ကဋ္ဌဗိုလ်ချုပ်ကြီး စောမူတူးစေးဖိုးထံ ပုဂ္ဂိုလ်ရေးအရ သွားရောက်တွေ့ဆုံမည်ဟု ရခိုင်ပြည်လွတ်မြောက်ရေးပါတီ (ALP) ဒုဥက္ကဋ္ဌ ခိုင်စိုးနိုင်အောင်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([7Day](#))
- ❖ ၂၀၁၉ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီ ၂၀ ရက်နေ့ (တပို့တွဲလပြည့်ကျော် ၁ ရက်နေ့) တွင် ကျရောက်သည့် (၇၂) ကြိမ်မြောက် မွန်အမျိုးသားနေ့တွင် ဗဟိုအဆင့်အတွက် ကျပ်သိန်း ၄၀၀ နှင့် မြို့ နယ်အဆင့် အတွက် ကျပ်သိန်း ၁၀၀ ခွဲဝေပေးသွားမည် ဖြစ်ကြောင်း မွန်ပြည်နယ် သယံဇာတနှင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင် ထိန်းသိမ်းရေးဝန်ကြီး ဒေါက်တာမင်းကြည်ဝင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ **“သိန်း ၅၀၀ ကို ဗဟိုနဲ့ မြို့နယ်အဆင့်အခမ်းအနားတွေ အတွက် ခွဲပေးမယ် ဆိုတော့ ဗဟိုအတွက်က သိန်း ၄၀၀၊ ကျန်တဲ့သိန်း ၁၀၀ ကိုတော့ တစ်မြို့ နယ်ကို ၁၀ သိန်းနှုန်းနဲ့ ခွဲဝေပေးဖို့ ဆုံးဖြတ်ထားပြီးပြီ”** ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([NMG](#))
- ❖ NCA လက်မှတ်ထိုး တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့ရှစ်ဖွဲ့ ထိပ်သီးခေါင်းဆောင် များဖြင့် ဖွဲ့စည်းထားသော ငြိမ်း ချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ဦးဆောင် အဖွဲ့(PPST)မှ ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး(KNU) ကိုယ်စား လှယ် ဥက္ကဋ္ဌဗိုလ်ချုပ်ကြီးစော မူတူးစေးဖိုးအစား အဖွဲ့၏အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူးချုပ် ပဒိုစောတာဒိုမူးအား အစားထိုးကြောင်း KNU ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် ပဒိုမန်းငြိမ်းမောင်မှ ပြောခဲ့သည်။ **“ဥက္ကဋ္ဌကြီးကတော့ PPST ထဲမှာ မပါတော့ဘူး။ သူ့နေရာကို အစားထိုးတယ်လေ။ KNU ရဲ့ ကိုယ်စား အတွင်းရေးမှူးချုပ်ကို အစားထိုးတယ်။ အစားထိုးတဲ့အ ခါကျတော့ PPST ဥက္ကဋ္ဌကတော့ PPST အဖွဲ့ဝင်တွေ တွေမှ ရွေး ချယ်တာဖြစ်ချင်ဖြစ်မှာပေါ့။ ဥက္ကဋ္ဌ ဌနေရာကို အစားထိုးတာမဟုတ် ဘူး။ ဥက္ကဋ္ဌနေရာအစားထိုးလို့ သူ များလက်မခံဘူးလေ။ KNU ကိုယ်စားလှယ်အနေနဲ့ အစားထိုးတာ ဖြစ်တယ်”**ဟု ပြောခဲ့သည်။([7Day](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော်ရှိ မြတ်မင်္ဂလာဟိုတယ်၌ ပြုလုပ်သည့် ကလေးသူငယ်အခွင့်အရေးဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂကွန်ဗင်းရှင်း နှစ်ပတ်လည်နေ့ အခမ်းအနားကိုကျင်းပခဲ့ပြီး၊ အခမ်းအနားအပြီး သတင်း မီဒီယာများ၏ မေးမြန်းမှုကို ရခိုင်ပြည်နယ်ရှိ ဒုက္ခသည်စခန်းများ အပါအဝင် ရှမ်း၊ ကချင် စသည့် ပြည်နယ်များရှိ ဒုက္ခသည်စခန်းများ ပိတ်သိမ်းရေးအတွက် National Strategy Plan ရေးဆွဲ ဆောင်ရွက် နေကြောင်း လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေး ဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေးမှပြောကြားခဲ့သည်။ ([Eleven](#))
- ❖ ပြည်ပရောက် ချင်းဒုက္ခသည်များအရေးနှင့်ပတ်သက်၍ သက်ဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများနှင့်တွေ့ဆုံပြီး ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲသောရလဒ် (Durable Solution) ကောင်းများရရှိနိုင်သည့်အထိ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက် သွားမည်ဟု ချင်းအမျိုးသားတပ်ဦး (CNF) အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး (၃) ပူးထက်နီမှ ပြောခဲ့သည်။ **“ပြည်ပရောက် ချင်းဒုက္ခသည်တွေ လက်ရှိကြုံတွေ့နေရတဲ့ အကျပ်အတည်းကို ဖြေရှင်းနိုင်ဖို့ဆိုရင် ချင်းအမျိုးသား တပ်ဦးအနေနဲ့ UNHCR အပါအဝင် သက်ဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂ အဖွဲ့အစည်းများ၊ ချင်းဒုက္ခသည်များ ခိုလှုံနေသည့် သက်ဆိုင်ရာ နိုင်ငံအစိုးရများနှင့်တွေ့ဆုံပြီး ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲတဲ့ ရလဒ် (Durable Solution) ကောင်းများ ရရှိနိုင်သည့်အထိ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်သွားဖို့ သဘောထားရှိပါတယ်”** ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Khonumthung](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၇ ရက်နေ့ နံနက်တွင် ကရင်ပြည်နယ်၊ လှိုင်းဘွဲ့မြို့နယ်၊ မြိုင်ကြီးငူ အထူးဒေသ၌ ပြုလုပ်သည့် မြိုင်ကြီးငူဆရာတော် ဘဒ္ဒန္တသူဇန၏ အန္တိမအဂ္ဂိဈာပနာသုဓာနပုဏ္ဏားနှင့် တပည့်များ၏ ပစ္စိမဝန္တနာ ဝန်ချတောင်းပန်းကန်တော့ပွဲ အခမ်းအနားတွင် မြိုင်ကြီးငူဆရာတော် လမ်းညွှန်တဲ့အတိုင်း ပြည်သူလူထု အစိုးရနှင့်ပူးပေါင်းပြီး ငြိမ်းချမ်းရေး ခိုင်မြဲတည်တံ့အောင် ကြိုးစားသွားမယ်လို့ ကရင်ပြည်နယ် နယ်ခြားစောင့်တပ် အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူး ဗိုလ်မှူးကြီး စောချစ်သူမှ ပြောခဲ့သည်။ **“နှစ်ပေါင်း ၅၀ ကျော် စစ်ပြေးစစ်ဒဏ်အောက်မှာ တရက်မလွတ်ခဲ့ဘူး။ ကရင်ပြည်နယ်မှာ အဲလိုဘဝမျိုး ပြန်မရောက်အောင် ကျနော်တို့ ဆရာတော်ရဲ့လမ်းညွှန်မှုအတိုင်း ပြည်သူလူထုနဲ့ လက်ရှိအစိုးရနဲ့ ပူးပေါင်းပြီး အကောင်းဆုံး ငြိမ်းချမ်းရေးခိုင်မြဲ တည်တံ့သွားအောင်တော့ ကြိုးစားသွားမယ်”** ဟု ပြောခဲ့သည်။([DVB](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာ ၂၆ ရက်နေ့တွင် စတင်ကျင်းပသည့် ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) ဒူးပလာယာခရိုင် ၄ ကြိမ်မြောက် ဝင်းရေးမြို့နယ် ညီလာခံ အခမ်းအနားတွင် ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်တွင် တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ်-NCA လမ်းကြောင်းသည် ကရင်အမျိုးသားအတွက် အကောင်းဆုံးလမ်းဖြစ်သည်ဟုခရိုင်ဥက္ကဋ္ဌ ပဒိုစောရွှေမောင်းမှပြောခဲ့သည်။ “ NCA လမ်းကြောင်းသာလျှင် ကရင် အမျိုးသား အတွက် အကောင်းဆုံးလမ်းကြောင်းဖြစ်တယ်။ KNU က ရှေ့ဆောင်လမ်းပြ ချပေးလိုက်တဲ့ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးရေးလမ်းကြောင်းကသာ အဖြေကို ရရှိနိုင်တဲ့အဆင့်ထိ ရောက်သွားနိုင်တယ်။ မပြေလည်မှုတွေ အဆင်မပြေမှုတွေ စားပွဲဝိုင်းမှာ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးဖို့ လိုအပ်တယ်။ ရလဒ် ပေါ်ထွက်လာတဲ့အဆင့်ထိ စိတ်ရှည်သီးခံသွားဖို့ လိုအပ်တယ်” ဟုပြောခဲ့သည်။ (KIC)
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၂၅ ရက် ရန်ကုန်မြို့ Orchid ဟိုတယ်တွင်ပြုလုပ်သည့် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲဝယ်က စကားဝိုင်းဆွေးနွေးပွဲတွင် လက်ရှိအာဏာရပါတီ NLD အနေနှင့် လာမည့် ၂၀၂၀ အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲတွင် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲသို့ ဖရိုဖရဲမဖြစ်စေရန် မူဝါဒချမှတ်ထားပြီးဖြစ်ကြောင်း ယင်းပါတီပြန်ကြားရေးအဖွဲ့မှ မုံရွာဦးအောင်ရှင်မှပြောခဲ့သည်။ “ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲက ကျွန်တော်တို့ကို ခေါင်းလောင်းထိုး လိုက်ပြီ။ ဒီလို ဖရိုဖရဲမဖြစ်ဖို့ကို ပါတီတွင်းမူဝါဒချမှတ်ထားတယ်” ဟုပြောခဲ့သည်။ (Voice)
- ❖ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်တွင် မြောက်ပိုင်းလက်နက် ကိုင်သုံးဖွဲ့ဖြစ်သော တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသားဒီမိုကရေစီ မဟာမိတ် တပ်မတော် (MINDAA)နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (AA) တို့ ပါဝင်နိုင်ရေး ထုတ်ပြန်မည့် ကြေညာချက်ကို အစိုးရထံပေးပို့ ထားကြောင်း TNLA အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူး ဝိုလ်မှူးချုပ် တာ ဘုန်းကျော်မှ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ “ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ထဲကို အတူလိုက်ပါမယ်။ လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခတွေကို အတူတကွ ပူးပေါင်းဖြေရှင်းမယ် စသဖြင့်ပေါ့။ အသေးစိတ်ကတော့ ပြောလို့ မရသေးဘူး။ ကျွန်တော်တို့ ညှိနှိုင်းနေဆဲ အခြေအနေ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ထုတ်နိုင်တဲ့ စတိတ်မန့်ကိုတော့ သူတို့ကိုပေးထားတယ်။ အစိုးရဘက်ကအထူးသဖြင့် မြန်မာ့တပ်မတော် က လက်ခံနိုင်၊ လက်မခံနိုင် အကြောင်းပြန်ဖို့ ရှိပါတယ်။ အဲဒါက လောလောဆယ် ဘာမှ အကြောင်းမပြန်သေးဘူး”ဟုပြောခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့က နေပြည်တော်ရှိ ပြန်ကြားရေး ဝန်ကြီးဌာနနှင့် ပြန်ကြားရေး ဝန်ကြီးဌာနနှင့် မြန်မာနိုင်ငံသတင်း မီဒီယာကောင်စီတို့ ပြုလုပ်သည့် သတင်းမီဒီယာကဏ္ဍ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးပွဲ အမှာစကား ပြောကြားရာတွင် ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးအောင်လှထွန်းမှ နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် အနေဖြင့် သတင်းမီဒီယာများ အပေါ်တွင် နားလည်မှုလွှဲခြင်း မရှိကြောင်းပြောခဲ့သည်။ “မနက်က သတင်းသမားနှစ်ယောက်က ဘာမေးသလဲဆိုတော့ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်က မီဒီယာတွေအပေါ် သိပ်နားလည်မှု လွှဲနေတယ်လို့ ကြားတယ်။ ဘယ်မှာကြားလဲဆိုတော့ မနေ့က ညစာစားပွဲတက်တဲ့ ဆရာတစ်ယောက် ကြားတယ်တဲ့။ မဟုတ်ဘူးလို့ အမှန်တော့ နားလည်မှုလွှဲနေလို့ နားလည်မှုလွှဲတာလို့ ကျွန်တော်တို့ စားပွဲမှာထိုင်တုန်းက ပြောတာကို ကောက်ချက်ချရင် သူကတော်တော်ကို နားလည်ပါတယ်။ သူပြောသွားပါတယ်။ Mainstream Media မှာရော Social Media မှာရော သူ့ရဲ့ Impact အကျိုးအားရှိမှုကို အသိအမှတ် ပြုသွားပါတယ်။ သို့သော် ကျင့်ဝတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ အားနည်းတာကတော့ Worldwide မှာလည်း ရှိတယ်။ Social Media မှာလည်းရှိတယ်။ Mainstream မှာလည်းရှိတယ် ဆိုတာကို ထောက်ပြသွားပါတယ်။ ဒီဟာကို ပြောသွားတာ နားလည်မှု လွှဲသွားတာပါ။ ဘာလို့ဆိုတော့ ကျွန်တော်တို့က မီဒီယာလောကက လာတဲ့သူတွေချည်းပါပဲ။ အဲဒီတော့ သူမီဒီယာကို ဘယ်လောက်အထိ Media Friendly ဖြစ်တာကို ကျွန်တော် အသိဆုံးပဲ။ သူဟာ သိပ် Friendly ဖြစ်တာပဲ။ သို့သော် သူအနေအထားလေး ပြောင်းလဲသွားတာကို အလေးထားဖို့ လိုပါတယ်။ သူဟာ အခု Activist တစ်ယောက် မဟုတ်တော့ဘူး။ Opposition Party Leader လည်းမဟုတ်တော့ဘူး။ မီဒီယာရဲ့ သဘောကို ပြောတာပါ။ သူ့မှာ အကန့်အသတ် ရှိသွားပါပြီ။ Interpret လွှဲမှာစိုးလို့ပါ။ နားလည်မှု ရှိပါတယ်။ ပြန်ပြီးတော့ တည်ဆောက်ရမှာပါ။ သူကိုယ်တိုင်က ဗလောင်းဗလဲ မီဒီယာတစ်ရပ်ရဲ့ သားကောင်ဖြစ်ခဲ့ရပါတယ်” ဟုပြောခဲ့သည်။ (Eleven)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့မှ ၂၂ ရက်နေ့ထိ ရန်ကုန်မြို့တွင် ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေး ညီလာခံ- ၂၁ ရာစု ပင်လုံကို ပုံစံယူကျင်းပသည့် ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုင်ရာ ညီလာခံတစ်ရပ်ကို တက္ကသိုလ် ကျောင်းသား၊ ကျောင်းသူ များ ဦးဆောင်၍ ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ ညီလာခံမှ ရလဒ် များနှင့် အကြံပြုချက်များကို ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးမှု ပူးတွဲကော်မတီ (UPDJC) သို့ တင်ပြမည်ဖြစ်ကြောင်းပြောရေး ဆိုခွင့်ရှိသူများမှ ပြောခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေး ကော်မတီ (JMC) ၏ စုဖွဲ့မှု ပုံသဏ္ဍာန်နှင့် လုပ်ငန်းစဉ်အပေါ် ပြန်လည်ဆွေးနွေး ဆုံးဖြတ်ပြီးမှသာ JMC အဆင့်ဆင့် အစည်းအဝေးများ ပြန်တက်ရေး လုပ်ဆောင်မည်ဟု သျှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS/SSA) အတွင်းရေးမှူး (၃) ဝိုလ်မှူးကြီး စိုင်းဝင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ “ကျနော်တို့ JMC ရဲ့ စုဖွဲ့မှု ပုံသဏ္ဍာန် နဲ့ လုပ်ငန်းစဉ်တွေကို ပြန်ပြီးတော့ ဆွေးနွေးမယ်။ ပြီးတော့ JMC မှာပါတဲ့ လုပ်ငန်းလမ်းညွှန် (ToR) ကိုလည်း အဖွဲ့အတွင်းမှာ ဆွေးနွေးရဦး မယ်။ ပြီးတော့ နိုင်ငံတကာ အသိအမှတ်သေတွေ ပါဝင်မှု အခန်းကဏ္ဍအပေါ်မှာလည်း ဆွေးနွေးဆုံးဖြတ်ပြီးမှ JMC အဆင့်ဆင့် အစည်းအဝေးတွေမှာ ပြန်တက်နိုင်မယ်။ မဟုတ်ရင်တော့ ကျနော်တို့ မတက်နိုင်သေးဘူး” ဟု ပြောခဲ့သည်။ (Irrawaddy)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် ပြုလုပ်သော မလေးရှား လွှတ်တော်အစည်းအဝေး၌ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး ဆိုင်ဖူဒင်အဗ္ဗူလ်လာမှ နိုင်ငံတကာပြစ်မှုဆိုင်ရာ တရားရုံး(ICC)သည် ဘင်္ဂါလီ(မူ ရင်းတွင် ရိုဟင်ဂျာ)များ အပေါ် ကျူးလွန်ခဲ့သော အကြမ်းဖက်မှုများနှင့် ပတ်သက်၍ စုံစမ်းစစ်ဆေးမှု စတင်ဆောင်ရွက်သင့်ကြောင်း၊ “ရိုဟင်ဂျာအရေးကို နိုင်ငံတကာ တရားစီရင်ရေးလုပ်ငန်းစဉ် အဖြစ် ကုလသမဂ္ဂလုံခြုံရေး ကောင်စီက အထူးလုပ်ပိုင်ခွင့်ပေးပြီး လွှဲပြောင်းပေးသင့်တယ်လို့ မလေးရှားက မြင်တယ်” ဟု ပြောခဲ့သည်ဟု နိုင်ငံပိုင်မီဒီယာ Bernama တွင် ဖော်ပြခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#)
- ❖ မွန်ပြည်နယ်အဆင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMC-Mon) တွင် မွန်ပြည်သစ်ပါတီ(NMSP) ပါဝင်ရန် ပြည်ထောင်စုအဆင့်၏ ဆုံးဖြတ်ချက် လိုအပ်သလို ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်ရန် အခက်အခဲ ရှိနေသေးကြောင်း ကော်မတီ၏ အရပ်သား ကိုယ်စားလှယ်နေရာဆာထူးမှပြောခဲ့သည်။ “JMC မှာ သူတို့ပါဝင်ဖို့ကိစ္စ လက်ရှိအထိတော့ ဘာမှမပြောသေးဘူးပေါ့နော်။ ပြည် ထောင်စု ကနေ ဆုံးဖြတ်ပြီးတော့မှ ဖြစ်လာမှာဆိုတော့လေ။ JMC အဖွဲ့ရဲ့ တာဝန်နဲ့ လုပ်ပိုင်ခွင့်ထဲမှာ မပါလာဘူး ဆိုရင်တော့ တကယ်လို့NCA မှာပါတဲ့အချက်ပေါ် လိုက်နာစောင့်ကြည့်ရတဲ့အခါမျိုးမှာဆို ကိစ္စရပ်အားလုံးက ပြည်နယ်မှာပဲ နေ့စဉ် ရှိနေတဲ့အခါဆိုတော့ ဆက်စပ်ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရမဲ့ တာဝန်တော့ နည်းနည်းအခက်အခဲတော့ ရှိနိုင်ပါတယ်။”ဟု ပြောခဲ့သည်။ [\(KIC\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့ ပြည်သူ့လွှတ်တော်အစည်းအဝေးတွင် ပြည်ပိုင်မြို့အမတ် ဒေါက်တာ မောင်သင်းက ဆိုရှယ်မီဒီယာ စောင့်ကြည့်ရေးအတွက် ကျပ် သန်းပေါင်း ၆၄၂၆ သန်း သုံးစွဲခြင်းသည် မည်သူများက မည်သည့်ဥပဒေအရ မည်သည့် အတိုင်းအတာအထိ မည်သို့သော အကြောင်းအရာများ စောင့်ကြည့်၍ မည်သို့ အပြစ်ပေး၊ အရေးယူမည် ဖြစ်ပြီး ဤလုပ်ငန်းစဉ်သည် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ အပါအဝင် တည်ဆဲ ဥပဒေများနှင့် ညီညွတ်မှုရှိ၊ မရှိနှင့် နိုင်ငံတော် သမ္မတရုံး၏ အထူးရုံးပုံငွေ သုံးစွဲမှု မူဝါဒနှင့် ကိုက်ညီခြင်း ရှိ၊ မရှိ သိလိုကြောင်း မေးမြန်းခဲ့ရာ ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း ဖြစ်ပွားသော အကြမ်းဖက်မှု ဖြစ်စဉ် အတွေ့အကြုံများအရ ဆိုရှယ်မီဒီယာ စောင့်ကြည့်ရေး အဖွဲ့ကို နိုင်ငံလုံးခြုံငုံရေးအတွက် ဥပဒေနှင့် အညီ အရေးပေါ်ဖွဲ့စည်းခဲ့ကြောင်း ပို့ဆောင်ဆက်သွယ်ရေး ဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယ ဝန်ကြီး ဦးကျော်မျိုးမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော်ရှိ မြတ်မင်္ဂလာဟိုတယ်၌ ပြုလုပ်သည့် ကလေးသူငယ် အခွင့်အရေးဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂကွန်ပင်းရှင်း နှစ်ပတ်လည်နေ့ အခမ်းအနားအပြီးတွင် ပြန်လည် လက်ခံရေး ကိစ္စရပ်နှင့် ပတ်သက်၍ သတင်းမီဒီယာများ၏ မေးမြန်းမှုကို ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း အကြမ်းဖက် တိုက်ခိုက်မှုဖြစ်စဉ်ကြောင့် နေရပ်စွန့်ခွာသူများအား ပြန်လည်လက်ခံရေးလုပ်ငန်းစဉ်ကို ဒီဇင်ဘာလကုန်မှသာ ပြန်လည် စတင်နိုင်တော့မည်ဟု လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေး ဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေးမှ ပြောကြားခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)

တိုင်းရင်းသားပါတီများ

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက်နှင့် နိုဝင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့များတွင် ဖော်လမြိုင်မြို့၊ ပိုင်ခေတ်ခန်းမ၌ ပထမအကြိမ် မွန်ပါတီ Mon Party ဗဟိုကော်မတီအစည်းအဝေးကို ကျင်းပခဲ့သည်။ အစည်းအဝေးတွင် မွန်ပါတီ၏ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံစည်းမျဉ်းနှင့် ပါတီလုပ်ငန်းကော်မတီလမ်းညွှန်ချက်တို့ကို အတည်ပြုခဲ့ကြောင်း မွန်ပါတီ တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး (၁) နိုင်လယ်တမထံမှ ပြောခဲ့သည်။ “ဗဟိုကော်မတီ အစည်းအဝေးကတော့ အဓိက ခေါင်းစဉ် ၃ ခုကို ဆွေးနွေးဖို့ ပြင်ဆင်ထားတာပေါ့။ အဲဒီအထဲမှာတော့ ပါတီဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံစည်းမျဉ်း မူကြမ်းနဲ့ ပါတီရဲ့ လုပ်ငန်းကော်မတီ လမ်းညွှန်ချက်ကိစ္စတို့ကို အတည်ပြုနိုင်ခဲ့တယ်။ ကျန်တဲ့ ပါတီ ဘဏ္ဍာငွေ သုံးစွဲရေးမူဝါဒကိုကျတော့ အချိန်ကုန်သွားတာကြောင့် ဒီကိစ္စကို ဆက်လက်ဆွေးနွေးဖို့ ဗဟိုကော်မတီဝင်တွေက ဗဟိုအလုပ်မူဆောင် ကော်မတီ ဝင်တွေကို တာဝန်လွှဲပေးထားတယ်” ဟု ပြောခဲ့သည်။ [\(Mon New\)](#) [\(Voice\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၇ ရက်နေ့တွင် မြစ်ကြီးနားမြို့ မဒီရာ ဟိုတယ်၌ စည်းလုံးညီညွတ်သော တိုင်းရင်းသား လူမျိုးများ မဟာမိတ် (UNA) အဖွဲ့ဝင်တွေနှင့် ကချင်ပြည်နယ် အခြေစိုက် အဖွဲ့အစည်းများ ပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်ရေးဆိုင်ရာ နီးနှောဖလှယ်ပွဲကို ပထမဆုံးအကြိမ် ကျင်းပခဲ့သည်။ ဆွေးနွေးပွဲတွင် UNA ၏ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်ရေးဆိုင်ရာ အခြေခံမူတွေ ရှင်းလင်းခဲ့ပြီး၊ နိုင်ငံရေး၊ လူမှု စီးပွားရေးနှင့် ဒေသန္တရဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်တွေကိုလည်း ဆွေးနွေးဖလှယ်ခဲ့ကြသည်။ ဆွေးနွေးပွဲသို့ UNA အဖွဲ့ဝင်ပါတီတွေဖြစ်တဲ့ ကယန်းအမျိုးသားပါတီ၊ ရှမ်းတိုင်းရင်းသားများ ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်၊ ရခိုင် ဒီမိုကရေစီ အဖွဲ့ချုပ်၊ ကချင်အမျိုးသားကွန်ဂရက်ပါတီ စသည့် ပါတီတွေမှ UNA အတွင်းရေးမှူး အဖွဲ့ဝင်တွေနှင့်ပါတီ ဥက္ကဋ္ဌ၊ အတွင်းရေးမှူးများ၊ ကချင်ပြည်နယ် အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းတွေ ဖြစ်သည့် မေတ္တာ ဖွံ့ဖြိုးရေး ဖောင်ဒေးရှင်း၊ ဂေါ်ရခါး ကျောင်းသားများအဖွဲ့၊ ကချင်အမျိုးသားများ အတိုင်ပင်ခံအဖွဲ့များမှ ကိုယ်စားလှယ်များ တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။ (RFA) ([Kachin New](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် ကချင်ပါတီ ၃ ခု ပါဝင်သည့် ကချင်ပေါင်းစည်းပါတီ (Kachin State Party-KSP) သည် ပြည်ထောင်စု ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်သို့ မှတ်ပုံတင်လိုက်ပြီ ဖြစ်ကြောင်း ကချင် ဒီမိုကရက်တစ် ပါတီ (KDP) ဥက္ကဋ္ဌ ဦးအောင်ခမ်းမှ ပြောခဲ့သည်။ **"ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ကို ဒီနေ့ပဲ တင်လိုက်တာပါ။ ကျနော် တို့ ပထမဦးဆုံးက ပေါင်းစည်းမယ်ဆိုတဲ့ဟာကို ကော်မရှင်ကို တင်ရပါတယ်။ ကော်မရှင် အနေနဲ့ကလည်း ခွင့်ပြု ပါတယ်"** ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ ရက်နေ့တွင် မော်လမြိုင်မြို့က အစိုးရအဖွဲ့ရုံး၌ တိုင်ကြားမှုတွေ ရှိနေတာကြောင့် သတိပေးဖို့ NLD ပါတီ အလုပ်အမှုဆောင်အဖွဲ့မှ ဆုံးဖြတ်ထားတယ်ဆိုသည့် ရောဂတီသတင်းဌာန ရေးသားချက် သတင်းဟာ မမှန်ကန်ကြောင်း မွန်ပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ် ဒေါက်တာ အေးဇံမှ သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲ ပြုလုပ်ပြီး ရှင်းလင်းခဲ့သည်။ (RFA)

အခြား

- ❖ ညမထွက်ရ အမိန့် ပုဒ်မ ၁၄၄ ကို မောင်တောဒေသတွင် လုံးဝ ပြန်လည်အေးချမ်းလာမှာ ရုပ်သိမ်းသွားမည်ဟု မောင်တောခရိုင်အုပ်ချုပ်ရေးမှူး ဦးစိုးအောင်မှပြောခဲ့သည်။ **"ထုတ်တာက အုပ်ချုပ်ရေး က ထုတ်တာပေါ့။ ဒါပေမယ့် လုံခြုံရေး (နယ်ခြားစောင့်ရဲ) နဲ့ကျွန်တော်တို့ ညှိနှိုင်းကရတယ်။ တဖြည်းဖြည်းနဲ့တော့ ကျွန်တော် တို့ အချိန်တွေဆုတ်ပေးခဲ့တယ်။ အကုန်လုံး ရုပ်သိမ်း သင့်ပြီဆိုရင်တော့ ရုပ်သိမ်းသွား ပါမယ်။ လုံးဝအေးချမ်းသွားပြီဆိုရင်တော့ ပြန် ရုတ်သိမ်းမှာပါ"** ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Mizzima](#))
- ❖ ကချင်၊ ရခိုင်၊ ရှမ်း စသော တိုက်ပွဲရှောင် ဒုက္ခသည်စခန်းများမှ ကလေးသူငယ်များ အခွင့်အရေးဆုံးရှုံးမှုများကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်နိုင်ရန် လူမှုကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေး နည်းလမ်းများဖြင့် ဆောင်ရွက်သွားမည် ဖြစ်ကြောင်း လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဝန်ကြီးဌာနမှ ပြောခဲ့သည်။ ဝန်ကြီးဌာနအနေဖြင့် အကြမ်းဖက်ခံရသော ကလေးငယ်များ၊ သက်ငယ်ပုဒ်မများ၊ အမွေခိုင်းစေခံရသော ကလေး ငယ်များ၊ လူကုန်ကူးခံရသော ကလေးငယ်များအပါအဝင် တိုက်ပွဲရှောင်ဒုက္ခသည်စခန်းများမှ ကလေး သူငယ်များ အခွင့်အရေးဆုံးရှုံးမှုများကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်နိုင်ရန် လူမှုကာကွယ်စောင့် ရှောက် ရေးနည်း လမ်းများဖြင့် ဆောင်ရွက်မည်ဖြစ်ကြောင်းနှင့် ကလေးသူငယ်ဆိုင်ရာဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများကိုလည်း ခေတ်နှင့်လျော်ညီစွာ ပြန်လည်ပြင်ဆင်ရေးဆွဲပြီး ပြည်သူ့လွှတ်တော် ဥပဒေကြမ်းကော်မတီသို့ ညှိနှိုင်းတင်ပြ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း ပြောခဲ့သည်။ ([Eleven](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ် ရမ်းဗြဲမြို့နယ်မှ ရိုဟင်ဂျာ ၃၀၀၀ ကျော်အား နိုင်ငံသားပေးခဲ့၍ ကမန်တိုင်းရင်းသားဖြစ်လာသည့်အတွက် ဒေသခံများက ကျေနပ်မှုမရှိကြောင်းနှင့် အစိုးရအနေဖြင့် ဒေသခံတိုင်းရင်းသားများကို အလေးထားသင့်ကြောင်း စစ်တွေမြို့မှ ဦးသန်းထွန်းမှ ပြောခဲ့သည်။ **“ကျောက်နီမော်က ရိုဟင်ဂျာ ၃၃၀၆ ယောက်ကို နိုင်ငံသားရထိုက်လို့ နိုင်ငံသားပေးလိုက်တယ်ဆိုရင်တော့ ဘာမှ ငြိမ်းစရာမလိုဘူး။ အခုဟာ ဘင်္ဂါလီတွေကို နိုင်ငံသားပေးတဲ့အပြင် ဘင်္ဂါလီဆိုတဲ့ နာမည်ကိုဖျက်ပြီးတော့ ကမန်ဆိုတဲ့လူမျိုးအမည်နဲ့ ပေးလိုက်တယ်ဆိုတဲ့အဓိပ္ပာယ်ကတော့ ဒါဟာ တိုင်းရင်းသားထဲကို ဆွဲထည့်လိုက်တဲ့အဓိပ္ပာယ်ပေါ့။ ၃၃၀၆ ယောက်ဆိုတာဟာ နည်းနည်းလေးဆိုပေမယ့် သူတို့နောက်မှာ အများကြီးရှိတယ်။ အဲဒါကြောင့် ဥပဒေအရ နိုင်ငံသားဖြစ်တာကိုတော့မပြောလိုဘူး။ ဒါပေမဲ့ တိုင်းရင်း သားအဖြစ်လုပ်ပေးတာတော့ ဥပဒေနဲ့ မညီညွတ်ဘူးလို့ထင်ပါတယ်။ ဒီကိစ္စဟာ နိုင်ငံတော်အတွက် တော်တော်အန္တရာယ်ရှိတယ်လို့လည်းပြောချင်ပါတယ်”** ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Eleven](#))

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၈ ရက်နေ့တွင် ရေးမြို့ ၌ အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများ ငြိမ်းချမ်းရေးစိုရမ် CSO peace forum အကြို မွန်ပြည်နယ် မြို့နယ်အဆင့် မူဝါဒအကြံပြုစာတမ်းဆိုင်ရာ အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲ Workshop များကို ကျင်းပခဲ့သည်ဟု မွန်ပြည်နယ် အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများ ငြိမ်းချမ်းရေးစိုရမ်ကော်မတီ အဖွဲ့ ခေါင်းဆောင် မင်းအောင်မွန်မှ ပြောခဲ့သည်။ **“ပြည်နယ်စိုရမ်အတွက် မွန်ပြည်နယ် ၁၈ မြို့နယ်က ဒေသခံ တွေရဲ့သဘောထားတွေ ပြည့်ပြည့်စုံစုံ ပိုမိုရနိုင်အောင် မြို့နယ်အလိုက် Workshop တွေလုပ်ပြီးတော့ ပြည်နယ်အဆင့်စိုရမ်ကို လုပ်သွားမယ်။ အခု ရေးမြို့မှာ လုပ်တဲ့ Workshop က နောက်ဆုံးပဲ ”** ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Mon New](#))

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၈ ရက်နေ့ နေ့လည်ပိုင်း ၁ နာရီတွင် ရန်ကုန်မြို့ ဗဟန်းမြို့နယ်ရှိ တော်ဝင်နှင်းဆီစားသောက်ဆိုင်၌ ပြုလုပ်သည့်သတင်းစာရှင်းပွဲတွင် နိုဝင်ဘာ ၃၀ ရက်မှ ဒီဇင်ဘာ ၂ ရက်အထိ ရန်ကုန်မြို့ရှိ မြကျွန်းသာ ရှေ့ရင်ပြင်တွင် ၂၁ရာစု ပင်လုံညီလာခံကိုထောက်ခံသည့်အနေဖြင့် ပြည်ထောင်စုစိတ်ဓာတ် ရှင်သန်နိုးကြားစေရန်ရည်ရွယ်၍ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးပေါင်းစုံ၏ ရိုးရာအစားအစာများနှင့် အသုံးအဆောင် ရောင်းချသည့် ဈေးရောင်းပွဲတော်ကိုပြုလုပ်မည်ဟု ဈေးရောင်းပွဲတော် ကျင်းပရေးကော်မတီဝင်ဖြစ်သူ ဦးရဲဝေဖြိုးမှ ပြောခဲ့သည်။ ([MMST](#))

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့မှ ဒီဇင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့အထိ နီပေါနိုင်ငံ၊ ခတ္တမန္တမြို့ ၌ ကျင်းပပြုလုပ်မည့် အာရှ-ပစိဖိတ် ထိပ်သီးအစည်းအဝေး ၂၀၁၈ သို့ မြန်မာနိုင်ငံမှ နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်း စုကြည် နှင့် စတော့ဟုမ်းငြိမ်းချမ်းရေးဆုရှင် ဦးသောဘိတ(IBEC ဆရာတော်) တို့အား အထူးဖိတ်ကြားခြင်း ခံရကြောင်း ဆရာတော်၏ မိန့်ကြားချက်အရ သိရသည်။ **“ အာရှ - ပစိဖိတ် ထိပ်သီးအစည်းအဝေးမှာ ဆရာတော် နှင့် ဒကာမကြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကိုပါ အထူးဖိတ်ကြားခံရတဲ့အတွက် ဝမ်းမြောက်မိပါတယ်။ အဲဒီအစည်းအဝေးမှာ ဆရာတော်အနေနဲ့ (ဗုဒ္ဓဘာသာ ကိုယ်စားပြု) ငြိမ်းချမ်းရေးစကားတွေကိုလည်း မိန့်ကြားမှာ ဖြစ်ပါတယ်”** ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Mizzima](#))

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် နေပြည်တော်ရှိ ဘုရင့်နောင်ရိပ်သာဧည့်ခန်းမဆောင်၌ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်သည် ပအိုဝ်းငြိမ်းချမ်းရေးအဖွဲ့ (PNO) အသွင် ပြောင်းပြည်သူ့စစ်ဌာနအဖွဲ့နာယက ဦးအောင်ခမ်းထီအား လက်ခံတွေ့ဆုံပြီး နယ်မြေဒေသဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးဆိုင်ရာများအားဆွေးနွေးခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲသို့ ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်နှင့်အတူ ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ရုံး(ကြည်း)မှ ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး သန်းထွန်းဦးနှင့် တပ်မတော်အရာရှိကြီးများ တက်ရောက်ခဲ့ပြီး (PNO) နာယကနှင့်အတူ ဗဟို ကော်မတီဝင် ဦးခွန်မြင့်အောင်နှင့် အဖွဲ့ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် တာဝန် ရှိသူများတက်ရောက်ခဲ့သည်။ ထို့ပြင် ဦးအောင်ခမ်းထီအနေဖြင့် နေပြည်တော် သို့ ရောက်ရှိစဉ် အငြိမ်းစားဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးသန်းရွှေကို သွားရောက်တွေ့ဆုံခဲ့ကြောင်း ဦးအောင်ခမ်းထီ၏သား ခွန်အောင်ကျော်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([SG-MAH](#)) ([MOI](#)) ([7Day](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၇ ရက်နေ့တွင် လန်ဒန်အခြေစိုက် Foreign Press Association (FPA) မှ ကမ္ဘာတဝန်းမှာရှိသည့် သတင်းထောက်တွေကို နှစ်စဉ်ချီးမြှင့်သော ဂုဏ်ပြုဆုတွေထဲမှ ၂၀၁၈ ခုနှစ်အတွက် "Journalist of the Year" ဆုကို ရိုက်တာ သတင်းထောက်နှစ်ဦးဖြစ်သည့် ကိုပလုံးနှင့်ကိုကျော်စိုးဦးတို့ကို ချီးမြှင့်ခဲ့ပြီး သတင်းထောက်နှစ်ယောက်ကို ပိုင်းဝန်းကာကွယ်ပေးကြဖို့လည်း FPA အဖွဲ့မှတိုက်တွန်းခဲ့သည်။ (RFA) (MM Time)
- ❖ တရားစီရင်ရေးကို လွတ်လပ်စွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ပြီး လွှမ်းမိုးမှုမခံရပါက ပြစ်ဒဏ်ချ မှတ်ခံရမည်မဟုတ်ဟု ယုံကြည်ကြောင်း ပိတ်မိစစ်ရှောင် ပြည်သူများ လွတ်မြောက်ရေး မြစ်ကြီးနားမြို့တွင် ဦးဆောင်ဆန္ဒပြခဲ့သူ ကိုလွမ်းဇောင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ "ဘယ်လိုမျိုး သူတို့ ဆုံးဖြတ်လာမလဲဆိုတာ၊ တရားရုံးရဲ့ ဆင်ခြင်တုံတရားအပေါ် ဘယ်လောက်ထိ လွတ်လပ်သော တရားစီရင်ရေးစနစ် ဖြစ်တယ်ဆိုတာအပေါ် မူတည်မှာပေါ့။ ကျွန်တော်တို့ကတော့ တပ်မတော်ရဲ့ လွှမ်းမိုးမှုမရှိဘဲနဲ့ တရားသူကြီးက လွတ်လပ်တဲ့ တရားစီရင်ရေးစနစ်အ ဖြစ် ဥပဒေအတိုင်းပဲ ဆုံးဖြတ်စေ ရင်တာပေါ့" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက် နံနက်ပိုင်း ၉ နာရီက လားရှိုး၊ မိုင်းရယ်၊ သီပေါ ၊ နောင်ချို၊ ကျောက်မဲ၊ သီပေါ၊ ကွတ်ခိုင် အပြင် မြို့နယ်တော်တော်များများက ဒေသခံ ၁၀၀၀ ကျော်မှာ တပ်မတော်ထောက်ခံပွဲ လမ်းလျှောက် ချီတက်ပွဲအတွက် လားရှိုးမြို့ စစ်မှုထမ်းဟောင်းအဖွဲ့နှင့် အားဖြည့်ပူးပေါင်းရန် တဦးကျပ် ငါးထောင်အထိ ပါတီကြီးတခုက ပေးသည်ဟုလမ်းလျှောက်ချီတက်ပွဲတွင် ပါဝင်သောမိုင်းရယ်ဒေသခံတဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ "ကျမ မိုင်းရယ်ဒေသခံပါ။ ကြိုခိုင်ရေးပါတီက ဆင့်ခေါ်လိုက်တာပါ။ သူများအော်တာလိုက်အော်ရင်ရပြီဆိုပြီး လမ်းစရိတ်ကို ကြိုခိုင်ရေးပါတီက တယောက် ၅၀၀၀ ထွက်ပေးတယ်။" - ဟုပြောခဲ့သည်။ (Shan New)
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၂၅ ရက် နေ့လည်ပိုင်းတွင် ရခိုင်ပြည်နယ် ရမ်းဗြဲမြို့နယ်အတွင်း ရိုဟင်ဂျာများအား ကမန်အဖြစ်ပြောင်း၍ နိုင်ငံသားကတ်ထုတ်ပေးခြင်းနှင့် မောင်တောမြို့နယ်အတွင်း ရိုဟင်ဂျာကို ဆွဲခန့်ကျောင်း ဆရာအဖြစ် ခန့်ထားခြင်းနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံသို့ ရောက်ရှိနေသည့် ရိုဟင်ဂျာများကို ပြန်လည်လက်ခံခြင်းကိစ္စများတွင် မစိစစ်ဘဲ သွင်းလာခြင်းကို သဘောမတူသည့်အတွက် စစ်တွေမြို့မှ ဒေသခံများ၊ စည်းထိန်း သံဃာတော်များ ပါဝင်သော ဒေသခံ ၂၀၀ ကျော် စီတန်းလမ်းလျှောက် ဆန္ဒထုတ်ဖော်ခဲ့သည်။ (Eleven)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းမြောက်တွင် ရှိသည့် စစ်မှုထမ်းဟောင်းအဖွဲ့မှ ဦးဆောင်၍ ရဟန်းရှင်လူ လူအင်အား တစ်သောင်းဝန်းကျင်ဖြင့် လားရှိုးမြို့နယ် မြို့တော်ခမ်းမှ မန်ဆူဘောလုံးကွင်းအထိ ချီတက်လမ်း လျှောက်ကာ တပ်တော်မတော်ထောက်ခံပွဲ ပြုလုပ်ခဲ့ကြသည်။ "ကျနော်တို့က သီပေါကနေ တက်လာပါ။ ကားသုံးစီးနဲ့ တစ်ခြားအဖွဲ့တွေလည်း အများကြီး တက်လာတာ။ ဘယ်ကလည်းတော့ ကျနော်မသိဘူး။" ထောက်ခံပွဲတွင် တက်လာသည့် သီပေါမြို့နယ် ဒေသခံတစ်ဦးဖြစ်သည့် တရုတ်လူမျိုး ဦးအာရှန်မှ ပြောခဲ့သည်။ (Marnagar) (MM Time)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့ နေ့လည်ပိုင်း ၂ နာရီတွင် နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံတော် သမ္မတအိမ်တော် သဘင်ဆောင်၌ကျင်းပသည့် မြန်မာနိုင်ငံ သတင်းမီဒီယာကောင်စီ ကတိသစ္စာပြုခြင်း အခမ်းအနားသို့ ပြည်ထောင်စုသမ္မတ မြန်မာနိုင်ငံတော် နိုင်ငံတော်သမ္မတ ဦးဝင်းမြင့် တက်ရောက် ၍ မိန့်ခွန်းပြောကြားခဲ့သည်။ အခမ်းအနားသို့ ပြည်ထောင်စု တရားသူကြီးချုပ် ဦးထွန်းထွန်းဦး၊ ပြည်ထောင်စု ဝန်ကြီးများ၊ နေပြည်တော် ကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌ၊ အဂတိလိုက်စားမှုတိုက်ဖျက်ရေး ကော်မရှင် ဥက္ကဋ္ဌ၊ မြန်မာနိုင်ငံ အမျိုးသားလူ့အခွင့်အရေး ကော်မရှင်ဥက္ကဋ္ဌ၊ ဒုတိယဝန်ကြီးများ၊ ဌာနဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိသူများ၊ မြန်မာနိုင်ငံ သတင်း မီဒီယာကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌနှင့် ကောင်စီဝင်များ တက်ရောက်ခဲ့သည်။ (MOI)

နိုင်ငံတကာဆက်ဆံရေး

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့ နံနက် ၁၁ နာရီမှ ၁၂ နာရီ ၂၅ မိနစ်အချိန်ထိ မောင်တောမြို့နယ်၊ နယ်မြေ(၂)၊ အမှတ်(၁)နယ်ခြားစောင့်ရဲတပ်ဖွဲ့ခွဲ ငါးရံ့ချောင်းကင်းစခန်းမှ ဒုရဲမှူး အောင်ကျော်ကျော် ဦးစီးသည့် တပ်ဖွဲ့ဝင်(၁၅)ဦး၊ စကားပြန် ၁ ဦးနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ အမှတ်(၃၄) နယ်ခြား စောင့်တပ် Gorijonbuniya ကင်းစခန်းမှ Naib Subedar Md.Sultan Abdul Hakim ဦးစီးသည့်(၁၅)ဦး၊ စကားပြန်/လမ်းပြ (၁) ဦးတို့သည် မိမိတို့နိုင်ငံ အသီးသီးအတွင်းရှိ နယ်စပ်ခြံစည်းရိုး လမ်းအတိုင်း နယ်နိမိတ်မှတ်တိုင် (၄၀)မှ (၄၁)ထိ နှစ်နိုင်ငံ နှစ်ဖက်ညှိနှိုင်း၍ မြေပြင်လှည့်ကင်းဆောင်ရွက်ခဲ့ကြသည်။ (MOI)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့ နံနက် ၁၁ နာရီမှ ၁၂ နာရီ ၃၀ မိနစ်အချိန်ထိ မောင်တောမြို့နယ်၊ နယ်မြေ(၁)၊ အမှတ်(၅)နယ်ခြားစောင့်ရဲတပ်ဖွဲ့ခွဲ အောင်သပြေနယ်မြေရုံးမှ ရဲမှူး အောင်ဆွေဦး ဦးစီးသည့် တပ်ဖွဲ့ဝင်(၂၀)ဦး၊ စကားပြန် ၁ ဦးနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ အမှတ်(၁၁) နယ်ခြားစောင့်တပ် Panchari ကင်းစခန်းမှ Naib Subedar Md. Salim Uddin ဦးစီးသည့်(၂၀)ဦး၊ စကားပြန်/ လမ်းပြ ၃ ဦးတို့သည် မိမိတို့နိုင်ငံ အသီးသီးအတွင်းရှိ နယ်စပ်ခြံစည်းရိုးလမ်းအတိုင်း နယ်နိမိတ် မှတ်တိုင်(၅၁)မှ (၅၁/၅)ထိ နှစ်နိုင်ငံ နှစ်ဖက်ညှိနှိုင်း၍ မြေပြင်လှည့်ကင်းဆောင်ရွက်ခဲ့ကြသည်။ (MOI)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့ နံနက် ၉ နာရီမှ ၁၁ နာရီ မိနစ် ၂၀ အထိ မောင်တောမြို့နယ်၊ နယ်မြေ(၁)၊ အမှတ်(၅)နယ်ခြားစောင့်ရဲတပ်ဖွဲ့ ခွဲ အောင်သပြေနယ်မြေရုံးမှ ရဲမှူး အောင်ဆွေဦး ဦးစီးသည့် တပ်ဖွဲ့ ဝင်များနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ အမှတ်(၁၁)နယ်ခြားစောင့်တပ် Panchari ကင်းစခန်းမှ Naib Subedar Md. Salim Uddin ဦးစီး သည့်တပ်ဖွဲ့ဝင်များသည် မိမိတို့နိုင်ငံအသီးသီးအတွင်းရှိ နယ်စပ်ခြံစည်း ရိုး လမ်းအတိုင်း နယ်နိမိတ်မှတ်တိုင်(၅၁/၅)မှ (၅၂)ထိ နှစ်နိုင်ငံ နှစ်ဖက်ညှိနှိုင်း၍ မြေပြင်လှည့်ကင်းဆောင်ရွက်ခဲ့ကြသည်။ (MOI)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့ နံနက် ၈ နာရီမှ နေ့လည် ၁ နာရီ မိနစ် ၂၀ အထိ မောင်တောမြို့နယ်၊ နယ်မြေ(၂)၊ အမှတ်(၁)နယ်ခြားစောင့်ရဲတပ်ဖွဲ့ခွဲ ငါးရံ့ချောင်းရဲကင်း စခန်းမှ ဒုရဲမှူး အောင်ကျော်ကျော် ဦးစီးသည့် တပ်ဖွဲ့ဝင်များနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ အမှတ်(၃၄)နယ်ခြားစောင့်တပ် Rejupara ကင်းစခန်းမှ Naib Subedar Md. Mosharaf Hossain တပ်ဖွဲ့ဝင်များသည် မိမိတို့နိုင်ငံ အသီးသီးအတွင်းရှိ နယ်စပ်ခြံစည်းရိုးလမ်း အတိုင်း နယ်နိမိတ်မှတ်တိုင်(၄၁)မှ (၄၁/၅)ထိ နှစ်နိုင်ငံ နှစ်ဖက်ညှိနှိုင်း၍ မြေပြင်လှည့်ကင်း ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြသည်။ (MOI)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့ နေ့လည် ၎င်းဝါ နာရီတွင် နေပြည်တော် နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၏ ဧည့်ခန်းမ၌ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ၊ အမျိုးသားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးနှင့် ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးကော်မရှင်၏ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌဖြစ်သူ H.E. Mr. NingJizhe ဦးဆောင်သည့် အဖွဲ့ဝင် (၈)ဦးပါ ကိုယ်စားလှယ် အဖွဲ့အား တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံစဉ် ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၉ ရက်နေ့က ပေကျင်းမြို့ ၌ မြန်မာနိုင်ငံနှင့် တရုတ် နိုင်ငံတို့အကြား လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့သည့် မြန်မာ-တရုတ် စီးပွားရေး စင်္ကြန် ပူးတွဲတည်ထောင်ရေးဆိုင်ရာ နားလည်မှု စာချုပ်လွှာအရ နှစ်ဖက်ပြည်သူများအတွက် ဆောလျင်စွာ အကျိုးဖြစ်ထွန်းစေနိုင်မည့် စီမံကိန်းများ အကောင်အထည် ဖော်နိုင်ရေးအတွက် ရှေ့လုပ်ငန်း အစီအစဉ်များကို ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ ဆွေးနွေးပွဲသို့ စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်း ရောင်းဝယ်ရေး ဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာသန်းမြင့်၊ စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဦးစိုးဝင်း၊ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေး ဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စု ဝန်ကြီး ဦးကျော်တင်၊ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာတရုတ်သံအမတ်ကြီး H.E. Mr. Hong Liang နှင့် တာဝန်ရှိသူများ ပါဝင်တက်ရောက်ခဲ့သည်။ [\(MOI\)\(7Day\)](#)

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့ ဒေသ စံတော်ချိန်နံနက် ၉ နာရီ ၁၀ မိနစ်တွင် မလေးရှားနိုင်ငံ၊ မလတ္တာမြို့၊ Casa del Rio ဟိုတယ်၊ KD Hang Tuah Ballroom ၌ ကျင်းပပြုလုပ်သည့် (၁၉)ကြိမ်မြောက် အာဆီယံ ကြည်းတပ်ဦးစီးချုပ်များ အစည်းအဝေး (19th ASEAN Chiefs of Army Multilateral Meeting- 19th ACAMM) ဖွင့်ပွဲ အခမ်းအနားသို့ ဒုတိယတပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ကြည်း ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး စိုးဝင်း ဦးဆောင်သော မြန်မာ့တပ်မတော်ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် အာဆီယံနိုင်ငံများမှ ကြည်းတပ်ဦးစီးချုပ်များနှင့်အတူ တက်ရောက်ခဲ့သည်။ [\(Military\)](#)

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့ ဒေသစံတော်ချိန် နေ့လည်ပိုင်းတွင် မလတ္တာမြို့ရှိ Casa del Rio Hotel ၊ ဧည့်ခန်းမဆောင်၌ ဒုတိယတပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ကြည်း ဒုတိယ ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး စိုးဝင်းသည် ထိုင်းဘုရင့် တပ်မတော်ကြည်းတပ်ဦးစီးချုပ် General Apirat Kongsompong နှင့် တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံရာတွင် ဒုတိယတပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် (ကြည်း)က နှစ်နိုင်ငံတပ်မတော်များအကြား ချစ်ကြည်ရင်းနှီးစွာတိုးမြှင့်ဆက်ဆံရေး၊ သင်တန်းပိုင်းဆိုင်ရာများ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးကိစ္စရပ်များအား ချစ်ကြည်ရင်းနှီးစွာ အပြန်အလှန်ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ [\(Military\)](#)

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့ ဒေသစံတော်ချိန် နေ့လည်ပိုင်းတွင် မလတ္တာမြို့ရှိ Casa del Rio Hotel ၊ ဧည့်ခန်းမဆောင်၌ ဒုတိယတပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ကြည်း ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး စိုးဝင်းသည် ဘရူနိုင်း ဘုရင့်တပ်မတော် ကြည်းတပ်ဦးစီးချုပ် Brigadier General Dato Seri Pahlawan Awang Khairul Hamed Bin Awang Haji Lampohiနှင့်တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံရာတွင် ဒုတိယတပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် (ကြည်း)က နှစ်နိုင်ငံတပ်မတော်များအကြား ချစ်ကြည်ရင်းနှီးစွာတိုးမြှင့်ဆက်ဆံရေး၊ သင်တန်းပိုင်းဆိုင်ရာများ ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ရေး ကိစ္စရပ်များ အား ချစ်ကြည်ရင်းနှီးစွာ အပြန်အလှန်ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(Military\)](#)

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့ ဒေသစံတော်ချိန် နေ့လည်ပိုင်းတွင် မလတ္တာမြို့ရှိ Casa del Rio Hotel၊ ဧည့်ခန်းမဆောင်၌ ဒုတိယတပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ကြည်း ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး စိုးဝင်းသည် ဘရူနိုင်း ဘုရင့်တပ်မတော် ကြည်းတပ်ဦးစီးချုပ် Brigadier General Dato Seri Pahlawan Awang Khairul Hamed Bin Awang Haji Lampohi နှင့် တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံရာတွင် ဒုတိယတပ်မ တော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် (ကြည်း)က နှစ်နိုင်ငံတပ်မတော်များအကြား ချစ်ကြည်ရင်းနှီးစွာတိုးမြှင့်ဆက်ဆံရေး၊ သင်တန်းပိုင်းဆိုင်ရာများ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးကိစ္စရပ်များ အား ချစ်ကြည် ရင်းနှီးစွာ အပြန်အလှန် ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(Military\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၁) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၇ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် ဝန်ကြီးရုံး မေခလာခန်းမ၌ လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေး ဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာ ဝင်းမြတ်အေးသည် တာဝန်ပေးဆွဲခြင်း ပြန်လည် ထွက်ခွာတော့မည့် ကုလသမဂ္ဂ လူဦးရေနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု ရန်ပုံငွေအဖွဲ့ (UNFPA)၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကိုယ်စားလှယ် Ms. Janet E. Jackson နှင့်အဖွဲ့အား တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံစဉ် မိမိတို့ ဝန်ကြီးဌာနနှင့် UNFPA အဖွဲ့အစည်းတို့အကြား ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ၊ မြန်မာနိုင်ငံ လူငယ်မူဝါဒ ရေးဆွဲပြီး ဖြစ်ရာ မူဝါဒအား အကောင်အထည် ဖော်ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် လုပ်ငန်းစီမံချက်များ ရေးဆွဲ ဆောင်ရွက်ရန် အချက်များ၊ လူငယ်များနှင့် ပတ်သက်သည့် လုပ်ငန်းစီမံချက်များတွင် လူငယ်များ ပါဝင်နိုင်ရေး၊ အထူးသဖြင့် တိုင်းရင်းသား လူငယ်များ ထိထိဝင်ဝင် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးစသည်တို့ကို ဆွေးနွေး ခဲ့ကြသည်။ (MOI)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၇ ရက်နေ့ ည ၇ နာရီတွင် နေပြည်တော်ရှိ မြန်မာအပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ကွန်ဗင်းရှင်းဗဟိုဌာန-၂ (MICC-2) ၌ မြန်မာနိုင်ငံတော်၏ နှစ်(၇၀)ပြည့် လွတ်လပ်ရေးနေ့ နှင့် ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင်ကျရောက်မည့် ကိုရီးယား-အာဆီယံ ဆွေးနွေးဖက်ဆက်ဆံရေးနှစ် (၃၀) ပြည့် အထိမ်းအမှတ်အဖြစ် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကိုရီးယားသမ္မတနိုင်ငံသံရုံးမှ ကျင်းပသည့် K-Wind Soul Beat ကိုရီးယားရိုးရာ အနုပညာ ဖျော်ဖြေပွဲသို့ နိုင်ငံတော်၏အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်တက်ရောက်ခဲ့သည်။ ဖျော်ဖြေပွဲသို့ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများနှင့် ၎င်းတို့၏အဖွဲ့များ၊ နေပြည်တော်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ နှင့်အဖွဲ့၊ တပ်မတော် အရာရှိကြီးများ၊ ဒုတိယဝန်ကြီးများ၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ ဌာနဆိုင်ရာ အကြီးအကဲများ၊ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကိုရီးယားသမ္မတနိုင်ငံ သံအမတ်ကြီးနှင့် သံရုံးမှ တာဝန်ရှိသူများ၊ ဝန်ကြီးဌာနများမှ အရာထမ်း၊ အမှုထမ်းများနှင့် ပြည်သူများတက်ရောက် ကြည့်ရှု အားပေးခဲ့ကြသည်။ (MOI)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၄ ရက်မှ ၂၇ ရက်အထိ လေးရက်ကြာ တရုတ်အမျိုးသားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးနှင့် ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးကော်မရှင် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ သည်မြန်မာနိုင်ငံသို့ လာရောက်ခဲ့ပြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၊ လျှပ်စစ် နှင့် စွမ်းအင်၊ စီးပွားကူးသန်း၊ ဟိုတယ်ခရီးဝန်ကြီးအပါအဝင် ဝန်ကြီးများနှင့်လည်း တွေ့ဆုံကာ လုပ်ငန်းအစည်းအဝေးများ ပြုလုပ်ခဲ့ကြောင်း တရုတ်သံရုံးမှ ထုတ်ပြန်ချက် တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ထုတ်ပြန်ချက်တွင် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်မှ 'The Belt and Road'အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရေးဆိုင်ရာ ဦးဆောင်ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌအဖြစ် တာဝန်ယူထားပြီးဖြစ်၍ မြန်မာ - တရုတ်စီးပွားရေး စင်္ကြံ အကောင်အထည် ဖော်ရန် မြန်မာနိုင်ငံက တက်ကြွသည့် သဘောထားကို အပြည့်အဝ ဖော်ပြနိုင်ကြောင်း ဖော်ပြခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် နေပြည်တော်ရှိ ဘုရင့်နောင်ရိပ်သာဧည့်ခန်းမဆောင်၌ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်သည် Telecom International MYANMAR Co.,Ltd.(Mytel) အမှုဆောင် အရာရှိချုပ် Mr. Nguyen Thanh Nam အား တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံရာတွင် လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် တိုးတက်မှုအခြေအနေများ၊ ပြည်သူများအား ဆက်သွယ်ရေးဝန်ဆောင်မှုများ ပေးနေမှုအခြေအနေများ၊ စာသင်ကျောင်းများတွင် အင်တာနက် လိုင်းများတပ်ဆင်ပေးနေမှုအခြေအနေများ၊ ကျေးလက်ဒေသများအထိ ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ ရရှိအောင်ဆောင်ရွက်နေမှုအခြေအနေများအား အပြန်အလှန်ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ တွေ့ဆုံပွဲသို့ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်နှင့်အတူ ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံး(ကြည်း)မှ ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီးညိုစောနှင့် မြန်မာစီးပွားရေးကော်ပိုရေးရှင်း၊ ဦးဆောင်ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ ဦးသန်းဆွေ တို့တက်ရောက်ကြပြီး Telecom International MYANMAR Co.,Ltd.(Mytel) အမှုဆောင် အရာရှိချုပ်နှင့်အတူ တာဝန်ရှိသူများ တက်ရောက်ကြသည်။ (SG-MAH)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် နေပြည်တော်ရှိ ဘုရင့်နောင်ရိပ်သာ ဧည့်ခန်းမဆောင်၌ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်သည် Telecom International MYANMAR Co.,Ltd.(Mytel) အမှုဆောင်အရာရှိချုပ် Mr. Nguyen Thanh Nam အား တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံရာတွင် လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် တိုးတက်မှု အခြေအနေများ၊ ပြည်သူများအား ဆက်သွယ်ရေး ဝန်ဆောင်မှုများ ပေးနေမှု အခြေအနေများ၊ စာသင်ကျောင်းများတွင် အင်တာနက် လိုင်းများ တပ်ဆင်ပေးနေမှု အခြေအနေများ၊ ကျေးလက်ဒေသများအထိ ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ ရရှိအောင် ဆောင်ရွက်နေမှု အခြေအနေများ အား အပြန်အလှန် ဆွေးနွေးခဲ့ကြောင်း တပ်မတော်ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ရုံးမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (MOI)